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Úvod 

Zákon o ochraně zdraví před škodlivými účinky návykových látek neboli tak 

zvaný „protikuřácký zákon“ je poměrně často diskutovaný zákon veřejností a stále 

častěji se řeší. Od své účinnosti rozpoutal mnoho zajímavých diskuzí, kde se 

veřejnost vyjadřuje jak negativně, tak pozitivně. Největšími odpůrci jsou nejen 

pravidelní kuřáci, kteří často a rádi navštěvují pohostinství, kluby, bary či restaurační 

zařízení, ale také majitelé těchto zařízení. Hosté si nesmí zapálit cigaretu v těchto 

prostorách, což pro ně znamená určité nepohodlí, tudíž si raději koupí pivo 

v obchodě, které si v pohodlí domova vypijí a vykouří si cigaretu. Zejména majitelé 

pohostinství si často stěžují právě na snížení návštěvnosti, a s tím související pokles 

tržeb v důsledku účinnosti tohoto zákona. Lidé, kteří se zavedením zákona souhlasí, 

jsou ve většině případů nekuřáci, které v restauracích a pohostinstvích kouření spíše 

obtěžovalo. Tito lidé měli možnost navštívit nekuřácké restaurace či restaurace 

s vymezenými nekuřáckými prostory, avšak klasickým hospodám se spíše vyhýbali, 

jelikož ve většině z nich se kouřit mohlo. „Protikuřácký zákon“ ocenili také 

pracovníci těchto zařízení, a to například z důvodu nechtěného pasivního kouření 

nebo nepříjemného zápachu z cigaret, ze kterého okamžitě načichne oblečení a vlasy. 

Toto téma jsem si vybrala, protože mě tato problematika velice zajímá a věřím, 

že najdu i spoustu primárních zdrojů k tomuto tématu, jelikož je aktuální a často 

diskutované. Dle zdrojů mnoho pohostinství, barů či restaurací přišlo o spoustu 

zákazníků a tržeb vlivem působení zákona a právě díky sepsání této bakalářské 

práce zjistím, jestli se mé názory potvrdily či ne, a to je dalším důvodem, proč jsem si 

téma vymyslela. Výsledkem tedy bude zjištění dopadu „protikuřáckého zákona“ na 

mnou vybranou hospodu, do které občas také chodím. Hlavní přínos to bude mít 

nejen pro mě, ale také pro provozovatele pohostinství. V podstatě se tak potvrdí či 

vyvrátí mé hypotézy, a těmi jsou: Tržby vybraného pohostinství jsou nižší, než byly 
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před zavedením „protikuřáckého zákona“. Návštěvnost je nižší, než byla před 

zavedením „protikuřáckého zákona“ 

Cílem bakalářské práce je zjistit dopady „protikuřáckého zákona“ na Pohostinství 

U svatého Floriána v Dubu nad Moravou. 

Bakalářská práce je rozdělena na teoretickou a praktickou část. V teoretické části 

se zaměřím na historii kouření, a s tím související zvyšování cen cigaret a spotřební 

daně z tabákových výrobků, ale také na samotný negativní vliv kouření cigaret na 

zdraví člověka. Vydefinuji pojmy tabák, nikotin, kouření, cigarety, spotřební daň 

z cigaret, protikuřácký zákon, tržby a pohostinství, ale také přesné znění 

„protikuřáckého zákona“ a zmíním jeho přínosy a negativa. Budu se také zajímat 

o případné zmírnění tohoto zákona. Pro zajímavost si vyberu tři zahraniční země, 

kde již funguje tento zákon, a nastíním dopady v těchto vybraných zemích. Tyto 

země budu vybírat podle délky fungování zákona. V praktické části detailně popíšu 

Pohostinství U sv. Floriána a jeho fungování v Dubu nad Moravou. Dále zjistím, jak 

se vyvíjely tržby v tomto pohostinství a návštěvnost, které následně porovnám. Pro 

zajímavost udělám rozhovor s hostinským pohostinství, ve kterém se ho zeptám, jak 

vnímá tento zákon. Rozhovory povedu také se stálými hosty. V rozhovorech budou 

otázky zaměřené na „protikuřácký zákon“, spokojenost s hospodou, ale také obecně 

na kouření cigaret.  

Na závěr mé práce vyhodnotím výsledky výzkumu a posoudím, zda bylo dosaženo 

cíle. 

Rešerši primárních a sekundárních zdrojů provedu v teoretické části. Pro sběr dat 

jsem si zvolila kvantitativní metodu a kvalitativní metodu, jelikož mi hostinský 

poskytne informace o tržbách Dále povedu rozhovory s hosty a hostinským. 

V praktické části dále využiji metodu dedukce, která potvrdí či vyvrátí teorii praxí.  
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Teoretická část 

Tato část je rozdělena do tří kapitol. V první kapitole je popsána historie kouření 

od úplného počátku až po současnost, vývoj cen a spotřební daně z tabákových 

výrobků a jejich vliv na zdraví člověka. Celková problematika „protikuřáckého 

zákona“ je vymezena ve druhé kapitole. Ve třetí kapitole je řešeno zavedení tohoto 

zákona v zahraničí a jeho dopady v těchto vybraných zemích. 

1 Dějiny kouření 

Již v roce 1492 se zjistilo, že domorodci užívají tabák v podobě kouření sušených 

listů z byliny Nicotiana tabacum. Tyto listy zapálili, vdechovali a vydechovali kouř, 

který je uvolňoval. Věřili, že kouř dokáže léčit a zahánět zlé duchy, kteří údajně 

pobývali v tělech šamanů. Kouření tabáku také lidem zahánělo hlad, starosti, 

deprese a navozovalo je do větší pohody a klidu. Zanedlouho se však tabák začal 

kouřit spíše pro potěšení než pro léčebné či jiné účinky. Tabák užívali převážně 

muži, jelikož na ženy působil až příliš jako opium. 

Tabák byl kromě kouření vpravován do těla v podobě žvýkání, pití čajů či 

šňupání. Tabák je rostlina pocházející z Jižní Ameriky. V listech této rostliny je dvou 

až osmi procentní obsah nikotinu.1 

Nikotin je chemická látka, která obsahuje dusík. Může být vyráběn synteticky či 

z tabáku. Nikotin má velmi negativní účinky na zdraví člověka a vzniká na něm 

závislost.2 

Pod pojmem kouření tabáku si můžeme představit spalování a postupné 

uvolňování tabákového kouře, který následně vdechujeme a vydechujeme.3 

                                                           
1 CONRAD STÖPPLER, MD, Melissa. Chewing Tobacco (Smokeless Tobacco, Snuff). MedicineNet 

[online]. San Clemente, Calif.: MedicineNet, ©1996-2018 [cit. 2019-03-18]. Dostupné z: 

https://www.medicinenet.com/smokeless_tobacco/article.htm#chewing_tobacco_facts 

2 Medical Definition of Nicotine. MedicineNet [online]. San Clemente, Calif.: MedicineNet, ©1996-2018 

[cit. 2019-03-18]. Dostupné z: https://www.medicinenet.com/script/main/art.asp?articlekey=22807 

3 Smoking. The free dictionary by Farlex [online]. Huntingdon Valley: Farlex, ©2003-2019  

[cit. 2019-03-18]. Dostupné z: https://medical-dictionary.thefreedictionary.com/smoking 
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Koncem 16. století se v Evropě vyráběly dýmky. Tabák se rozmohl po celém 

světě a téměř ve všech zemích světa se i pěstoval. Stal se tak spotřebním zbožím 

s obrovskými zisky, který začaly užívat dokonce i ženy a děti. Na kouření tabáku se 

tak stalo mnoho lidí závislých, neboť tabák a jeho užívání brali jako součást kultury.  

Začátkem 17. století se začaly vést diskuze o kouření a jeho negativnímu vlivu na 

zdraví, čímž stát začal regulovat tyto návyky. Turecko byl první stát, ve kterém 

vládci zakazovali užívání tabáku. Jelikož kouření chápali jako hrozbu pro zdraví 

člověka, snažili se i zavírat veškeré prostory, kde se tamní kuřáci setkávali. Dalším 

státem, ve kterém se rozmohl zákaz kouření, byla Anglie, avšak lidé kouřili dále 

a ani vládci je nijak neovlivnili.  

Během 18. století bylo moderní užívat tabák v podobě kouření dýmek či 

doutníků. Brzy se však rozšířilo i šňupání tabáku, které však bylo považováno za 

krajně nechutné.  

Na začátku 19. století šňupání tabáku pomalu zanikalo a rozšířila se výroba 

doutníků, se kterou začali ve Španělsku. Postupem let se začaly rozmáhat i cigarety. 

Kouření cigaret bylo typické pro muže. Ženy, které kouřily cigarety, byly 

považovány spíše za lehké ženy. Ženy nemohly kouřit na veřejnosti, jelikož to bylo 

pro společnost nevhodné. „Cinderella“ v překladu popelka, byla první značkou 

cigaret. Za pár let se rozšířila i reklama, která výrazně napomáhala poptávce po 

cigaretách. Začalo upadat kouření doutníků a začaly se stále více a více kouřit 

cigarety. 

Cigareta je tenká a krátká rolička skládající se z filtru a cigaretového papírku, do 

kterého je zabalen najemno nadrobený tabák.4 

Po druhé světové válce se lidé začali dozvídat o škodlivosti cigaret na lidské zdraví 

a začaly se propagovat kampaně, které zakazovaly kouření. Tato fakta však 

málokoho ovlivňovaly, jelikož i přesto kouřilo stále více lidí. Kouření tabáku 

                                                           
4 Medical Definition of Cigarette. MedicineNet [online]. Huntingdon Valley: Farlex, ©2003-2019  

[cit. 2019-03-18]. Dostupné z: https://www.medicinenet.com/script/main/art.asp?articlekey=19282 
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umožňovalo lidem experimentovat i s jinými rostlinami či látkami, jako je například 

marihuana.5 

1.1 Vývoj cen cigaret v České republice 

Ceny tabákových výrobků se neustále zvyšují. Hlavní příčinou je spotřební daň 

z tabákových výrobků, která v současnosti tvoří až osmdesát procent z ceny krabičky 

cigaret. Každým rokem se cena krabičky navýší o 2 až 4 koruny.  

Názorný příklad zdražování cen cigaret předvedu na značce cigaret Sparta. 

V roce 1993 v České republice spotřebitelé zaplatili za krabičku cigaret Sparta 

pouhých 24, 68 Kč, o pět let později, v roce 1998 za ni zaplatili 36,59 Kč, za dalších pět 

let v roce 2003 stála krabička už 42 Kč. V roce 2008 se cena vyšplhala na 

neuvěřitelných 64,10 Kč6 a v roce 2013 až na 80 Kč. V současné době spotřebitelé 

koupí Sparty za 98 Kč.7 

1.2 Vývoj spotřební daně z tabákových výrobků v České republice 

Podle statistik spotřeba tabákových výrobků v České republice rok od roku 

klesá, ale cena cigaret a potažmo spotřební daň z tabákových výrobků neustále roste. 

V roce 2018 se od začátku měsíce ledna do konce měsíce července v České republice 

vybralo na spotřební dani z tabákových výrobků 31,32 mld. Kč.8 Spotřební daň spadá 

do nepřímých daní, které regulují ceny některých výrobků na trhu. Spotřební daň 

navyšuje cenu komodit a je uvalována zejména na výrobky, které škodí životnímu 

                                                           
5ZHOU, Xun a Sander L. GILMAN. Příběh kouře: člověk a kouření od úsvitu dějin až po současnost. 

Praha: Dybbuk, 2006. ISBN 80-86862-23-2 

6 STATISTIKA PŘEHLEDNĚ: Podívejte se, jak zdražilo maso, máslo a chleba za 15 let!. TNCZ [online]. 

Praha: TV Nova, 2013 [cit. 2019-03-18]. Dostupné z: https://tn.nova.cz/clanek/zpravy/na-vasi-

strane/velky-prehled-podivejte-se-jak-zdrazilo-maso-vejce-a-chleba-za-15-let.html 

7 Jak rostla cena cigaret? Jejich daňové zatížení je obrovské, má se zvyšovat. EuroZprávy.cz [online]. 

Praha: INCORP, 2017 [cit. 2019-03-18]. Dostupné z: https://eurozpravy.cz/domaci/zivot/191353-jak-

rostla-cena-cigaret-jejich-danove-zatizeni-je-obrovske-ma-se-zvysovat/ 

8 Výběr spotřební daně z cigaret klesá, populární začal být zahřívaný tabák. Nezdaněný. Česká 

televize [online]. Praha: ČT 24, 2018 [cit. 2019-03-18]. Dostupné z: 

https://ct24.ceskatelevize.cz/ekonomika/2564182-vyber-spotrebni-dane-z-cigaret-klesa-popularni-

zacal-byt-zahrivany-tabak-nezdaneny 
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prostředí či lidskému zdraví. Právní úpravu spotřebních daní nalezneme 

v Zákoně č. 353/2003 Sb., o spotřebních daních.9 Předmětem daně z tabákových 

výrobků jsou tabákové výrobky, kterými jsou cigarety, doutníky, cigarillos a tabák ke 

kouření. 10 

Konkrétně se zaměřím na daň z cigaret, jež je tvořena dvěma složkami. Aktuální 

pevná sazba daně k roku 2018 je 1,46 Kč na jednu cigaretu a procentní část je 

stanovena na 27 %, která se vypočítává z ceny, za kterou koupí krabičku cigaret 

konečný spotřebitel. Součet těchto dvou sazeb představuje výši spotřební daně, která 

se následně musí porovnat s minimální sazbou, která je v současnosti 2, 63 Kč11 za 

jeden kus cigarety. Jestliže vyjde součet pevné a procentní sazby daně vyšší, 

minimální sazbu neuplatňujeme a naopak.  

Kromě spotřební daně se vypočítává z ceny krabičky i daň z přidané hodnoty 

v hodnotě 21 %.12 

Uvedu příklad, na kterém můžeme názorně vidět, jak cena krabičky cigaret podléhá 

daňovému zatížení.  

Krabička s dvaceti kusy cigaret, která stojí 90 Kč je zatížena spotřební daní v částce 

53,50 Kč. Daň z přidané hodnoty neboli DPH z této krabičky činí 15,62 Kč. Celkové 

daňové zatížení je tedy 69,12 Kč. Přibližně stejná hodnota 15,62 Kč tvoří zisk 

produkce, distribuce, ale také výrobní ceny a zbylá částka 5,26 Kč je konečná marže 

prodávajícího.  

                                                           
9
 M. Krajňák, 6.-p_edná_ka-Da_-z-p_idané-hodnoty-II-spot_ební-dan_ [online]. [cit. 2018-10-15]. 

Dostupné z: http://www.mvso.cz 

10 Zákon č. 353/2003 Sb. Zákony pro lidi.cz [online]. Zlín: AION CS, ©2010-2019 [cit. 2019-03-18]. 

Dostupné z: https://www.zakonyprolidi.cz/cs/2003-353 

11 Přehled sazeb spotřebních daní. BusinessInfo.cz [online]. Nové Město: CzechTrade, 2019  

[cit. 2019-03-18]. Dostupné z: https://www.businessinfo.cz/cs/clanky/prehled-sazeb-spotrebnich-dani-

3475.html 

12 Mladí kuřáci, staří žebráci?. Česko v datech [online]. Praha: CzechTrade, 2017 [cit. 2019-03-18]. 

Dostupné z: http://www.ceskovdatech.cz/clanek/58-mladi-kuraci-stari-zebraci-kolik-cesi-vykouri-

cigaret-a-kolik-je-to-stoji/#article-content 
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Z následujícího grafu je jasné, že daňové zatížení je opravdu velké, skutečná 

výrobní cena, zisk a marže prodejce je naopak velmi nízká, což znamená, že 

spotřebitel za krabičku cigaret nejvíce zaplatí na daních.  

1.3 Kouření cigaret a jejich vliv na lidské zdraví 

Dříve byli lidé přesvědčeni a věřili, že kouření tabáku působí na lidský 

organismus pozitivně, jelikož se po něm cítili více uvolnění a nepřinášel jim žádné 

okamžité a viditelné zdravotní problémy oproti jiným drogám. Postupem času, kdy 

byla medicína již na vyšší úrovni, začali lidé zjišťovat, že kouření působí negativně 

a má za následky i lidská úmrtí. 

Primárním problémem je návyk na nikotinu, se kterým pak souvisí i škodlivost 

kouření v důsledku dlouhodobého a pravidelného užívání tabákových výrobků. 

Nejčastějším způsobem užívání tabáku v současnosti je kouření cigaret, které jsou 

považovány za nejvíce škodlivé. Kuřáci musí cigarety „šlukovat“, čímž vdechují co 

nejhlouběji do plic jedovaté chemikálie.  

Graf č. 1: Cenová tvorba krabičky cigaret 

Zdroj: Vlastní zpracování 
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Několik tisíc jedovatých zplodin je obsaženo v tabákovém kouři, které mají na 

člověka špatný vliv. Hlavní látkou, která je obsažena v kouři, je nikotin. Nikotin 

nezpůsobuje rakovinu, ale může způsobovat demenci, omezení toku krve celým 

tělem a omezení rozvíjení centrální nervové soustavy a nepochybně i mozku. To vše 

nikotin může spustit v důsledku dlouhodobého kouření cigaret. Další látkou je oxid 

uhelnatý, který má za následek pokles kyslíku v těle. Zánět dýchacích cest či otoky 

na plicích navozuje oxid dusičitý. Dehet znečišťuje z devadesáti procent plíce. Kromě 

těchto čtyř vybraných látek se v tabákovém kouři nachází další spousta jiných látek. 

Kuřáci se tak vystavují několika závažným nemocem, mezi které patří zejména 

onemocnění plic, dýchacích cest, ale i srdce. V horším případě mohou kuřáci 

onemocnět rakovinou těchto částí těla, nejčastěji plic. Tito lidé mívají často problémy 

s pletí, ale také s cukrovkou druhého typu, se kterou souvisí zhoršení zraku. 

Kouření účinkuje negativně nejen na aktivní kuřáky, ale i na nekuřáky, kteří se 

zdržují v zakouřených prostorech. Kromě aktivního a pasivního kouření existuje 

taktéž tak zvané „kouření z třetí ruky“, které je velice málo probírané a někteří lidé 

o něm často nemají ani ponětí. Toto kouření působí negativně zejména na malé děti, 

jelikož zbytkový kouř se drží nízko nad zemí. Škodliviny se usazují na zdech, 

záclonách, nábytku či různých předmětech a nelze je jednoduše vyvětrat, neboť se 

v prostorách dokážou držet i několik měsíců. Děti často předměty osahávají 

a posléze si strkají prsty do pusy, aniž by si předtím umyly ruce. Chemikálie tak 

spolknou a většinou si nikdo neuvědomuje, jak škodlivé to může být, jelikož 

organismus dítěte je mnohem choulostivější, na rozdíl od organismu dospělého 

člověka. Kuřáci musí nejenom sahat hluboko do své peněženky, potažmo do 

rodinného rozpočtu, aby si mohli koupit nyní již poměrně drahou krabičku cigaret, 
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ale kvůli své závislosti na cigaretách se vystavují dobrovolně i zdravotním 

komplikacím.13 

Kuřáci si uvědomují, že cigarety jsou drahé a navíc způsobují zdravotní problémy, 

ale i přesto se své závislosti někteří nezbaví. Přitom existuje několik způsobů, jak se 

zbavit závislosti na cigaretách.14 

Hypnoterapie je v současnosti považována za nejvíce úspěšnou techniku při 

odvykání. Pomocí hypnózy zvítězilo nad závislostí na tabáku až 48 % osob, kteří 

podstoupili tuto léčbu.  

Další velmi známou technikou je užívání nikotinových náplastí, žvýkaček či 

pastilek. Tato zastaralá technika je však v dnešní době spíše neúspěšná. Procento 

kuřáků, kteří začali užívat tyto nikotinové náhražky, a posléze přestalo s kouřením, 

je velmi malé. Pohybuje se mezi sedmi až patnácti procenty. 

Méně známou a používanou technikou je akupunktura. Tato metoda má pomoci 

mimo jiné i lidem závislým na tabáku. Podle studií však akupunktura pomůže 

s odvykáním pouze kuřákům, kteří by byli schopni přestat s kouřením cigaret i sami 

bez jakékoliv odborné pomoci. Silným kuřákům, kteří vykouří nespočet cigaret 

denně, akupunktura nepomůže. 

Champix je lék, který tlumí nejen abstinenční symptomy, ale kuřáci nejsou po použití 

tohoto léku tolik dychtivý po cigaretě a vidí kouření cigaret spíše jako zbytečné. Po 

roce skoncovalo nadobro s kouřením 23 % osob.  

Existuje i lidé, kteří odvykali sami z vlastní vůle, či měli nějakou motivaci, proč 

s touto závislostí přestat. Studie uvádí, že úspěšnost těchto kuřáků, kteří se stali 

nekuřáky díky vlastní vůli, je poměrně vysoká. Hranice se pohybuje mezi třemi až 

                                                           
13

 HRUBÁ, Drahoslava, Jana FIALOVÁ a Jana STÁVKOVÁ. KUŘÁCKÉ DOMOVY - vysoké toxické 

nebezpečí! Brno.med.muni.cz, 2015, Dostupné také z: 

http://www.med.muni.cz/nekurackedomovy/files/download/Kuracke-domovy-brozura.pdf 

14 COMBY, Bruno. Jak se zbavit závislosti na tabáku: praktický a účinný rádce, jak konečně přestat 

s kouřením. Hodkovičky [Praha]: Pragma, c2007. ISBN 978-80-7349-077-5 

https://is.muni.cz/osoba/2422
https://is.muni.cz/osoba/270898
https://is.muni.cz/osoba/259058
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deseti procenty, což není vůbec marné ve srovnání s procenty úspěšnosti léčby 

pomocí nikotinových náhražek. 15 

Vláda se také snaží snížit počet kuřáků pomocí uvalení vysoké daně 

z tabákových výrobků, která má vliv na cenu krabičky cigaret. Na každé krabičce 

cigaret musí být také napsány informace o škodlivostech, které působí na lidské 

zdraví, ale také obsah dehtu nacházející se v cigaretách. Jakákoliv propagace 

tabákových výrobků je také zakázána.16 Vyobrazení odpudivých obrázků, podle 

nařízení evropské tabákové směrnice,17 na všech krabičkách cigaret mělo také za cíl 

snížit počet kuřáků, avšak každý je strůjcem svého štěstí a je na každém člověku, 

jestli se rozhodne pro kouření cigaret nebo pro život bez cigaret. Navzdory 

odpudivosti obrázků na krabičkách, které zobrazují hrůzné následky nemocí 

vzniklých v důsledku užívání tabáku, se kuřáci stále nevzdávají své vášně 

k cigaretám.  

2 Zákon o ochraně zdraví před škodlivými účinky návykových látek 

v České republice 

Zákon o ochraně zdraví před škodlivými účinky návykových látek neboli 

slangově nazývaný „protikuřácký zákon“ upravuje Zákon č. 65/2017 Sb, který 

vymezuje i to, kde se nesmí kouřit cigarety a užívat elektronické cigarety v paragrafu 

číslo osm. Tento zákon je platný od 3. 3. 2017 a účinný je od 31. 5. 2017. Pokuta za 

nedodržení zákona, tedy za kouření na nepovolených místech, činí až 5 000 Kč.  

 

                                                           
15

 JOPP, Andreas. Kouřím rád, ale přestanu do 30 dní. Brno: CPress, 2014. ISBN 978-80-264-0591-7 

16
 HUBINKOVÁ, Zuzana. Psychologie a sociologie ekonomického chování. 3., aktualiz., dopl. 

a přeprac. vyd. Praha: Grada, 2008. Psyché (Grada). ISBN 978-80-247-1593-3 

17 PRO a PROTI: Pomůžou odpudivé obrázky na krabičkách od cigaret?. IDNES.cz [online]. Praha: 

MAFRA, 2016 [cit. 2019-03-18]. Dostupné z: https://zpravy.idnes.cz/pro-a-proti-radkin-honzak-

cigarety-obaly-obrazky-odstrasujici-nemoci-ladislav-jakl-geg-

/domaci.aspx?c=A160208_142812_domaci_fer 
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Zákaz kouření a zákaz používání elektronických cigaret 

§ 8 

(1) Zakazuje se kouřit 

a) ve veřejnosti volně přístupném vnitřním prostoru, s výjimkou stavebně 

odděleného prostoru vyhrazeného ke kouření, 

b) v tranzitním prostoru mezinárodního letiště, s výjimkou stavebně odděleného 

prostoru vyhrazeného ke kouření, 

c) na nástupišti, v přístřešku a čekárně veřejné dopravy, 

d) v dopravním prostředku veřejné dopravy, 

e) ve zdravotnickém zařízení a v prostorech souvisejících s jeho provozem, 

s výjimkou stavebně odděleného prostoru vyhrazeného ke kouření v uzavřeném 

psychiatrickém oddělení nebo v jiném zařízení pro léčbu závislostí, 

f) ve škole a školském zařízení, 

g) v zařízení sociálně-právní ochrany dětí²), v provozovně, kde je provozována 

živnost, jejímž předmětem je péče o děti do 3 let, v prostoru, kde je poskytována 

služba péče o dítě v dětské skupině, nebo v zařízení, kde je uskutečňována 

mimoškolní výchova a vzdělávání, nezařazeném do rejstříku škol a školských 

zařízení, 

h) v prostoru dětského hřiště a sportoviště určeného převážně pro osoby mladší 

18 let, 

i) ve vnitřním prostoru všech typů sportovišť, 

j) ve vnitřním zábavním prostoru, jako je kino, divadlo, výstavní a koncertní síň 

a sportovní hala, a dále v jiném vnitřním prostoru po dobu pořádání kulturní 

a taneční akce, 

k) ve vnitřním prostoru provozovny stravovacích služeb, s výjimkou užívání 

vodních dýmek, 

l) v prostoru zoologické zahrady, s výjimkou vnějších prostor, které provozovatel 

zoologické zahrady ke kouření vyhradí. 

https://www.zakonyprolidi.cz/cs/2017-65#f6008943
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(2) Zakazuje se používat elektronické cigarety v místech uvedených v odstavci 

1 písm. a) až j), s výjimkou prostor, na které se zákaz kouření nevztahuje.18 

2.1 Přínosy protikuřáckého zákona 

Největší přínos zaznamenává široká veřejnost, neboť až 2/3 Čechů vnímá 

zavedení zákona jako prospěšné. Zbývající 1/3 populace, nesouhlasící s tímto 

zákonem, jsou zejména kuřáci, kterým vadí, že si nemohou v restauracích 

a především hospůdkách zapálit cigaretu. Zákon neměl vůbec žádný vliv na 

pravidelnost chození do těchto zařízení u 3/5 populace, 1/5 občanů ČR snížila 

návštěvnost a poslední 1/5 dokonce přiznala, že do těchto prostor chodí častěji.19Pro 

lidi, kteří nekouří, je zákon přínosný, jelikož je již v restauracích a hospodách 

neobtěžuje odpudivý zápach z cigaret a nemusí se tak vystavovat nechtěnému 

pasivnímu kouření. Zvláště do vesnických hospůdek mohou chodit i rodiny s dětmi, 

aniž by sebe i děti vystavovaly škodlivosti cigaretového kouře, nepříjemnému 

zápachu a okamžitému načichnutí oblečení. 

Dalším dobrým důvodem je ochrana pracovníků těchto zařízení před 

zdravotními riziky, které souvisejí s pasivním kouřením. Zaměstnanci restaurací 

a hospod uvítali zavedení zákona v České republice, především z důvodu 

nedobrovolného dýchání kouře, ale také z důvodu neustálého praní oděvů 

zapáchajících cigaretami. Nehledě na to, že špatně típnutá cigareta či její nedopalek 

může způsobit i požár hospody nebo její části, čemuž se nyní majitelé těchto prostor 

                                                           
18 Zákon č. 65/2017 Sb.: Zákon o ochraně zdraví před škodlivými účinky návykových látek. Zákony pro 

lidi.cz [online]. Zlín: AION CS, ©2010-2019 [cit. 2019-03-18]. Dostupné z: 

https://www.zakonyprolidi.cz/cs/2017-65 

19 Ministr Vojtěch: Dvě třetiny občanů jsou pro zákaz kouření v restauracích. Deník.cz [online]. Praha: 

VLTAVA LABE MEDIA, 2018 [cit. 2019-03-18]. Dostupné z: https://www.denik.cz/z_domova/ministr-

vojtech-dve-tretiny-obcanu-jsou-pro-zakaz-koureni-v-restauracich-20180420.html 
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nemusí vystavovat. Za velký počet požárů můžeme vinit kuřáky, kteří svou cigaretu 

netípli a vyhodili ji na místech, kde by ji vyhazovat vůbec neměli.20 

Povinnosti mají nejen majitelé, ale také zaměstnanci, kterým je zakázáno užívat 

alkohol či jiné návykové látky v práci.21 

 

V neposlední řadě je pozitivní také ochrana mladistvých a dětí. Průzkum, kde 

byli dotazování mladí lidé od věku 18 let do 22 let, potvrdil, že tato mládež kouří 

hlavně v hospodách či barech. Mládež, která kouří pouze příležitostně, připustila, že 

kouří cigarety pouze v těchto prostorách. Kdyby již dříve v České republice fungoval 

tento zákon, mnoho mladistvých by se nestalo na tabáku závislými. 22 

 

Po roce trvání protikuřáckého zákona se snížil počet nemocí, způsobených 

užíváním tabákových výrobků. Spousta kuřáků kvůli tomuto zákonu musela snížit 

počet vykouřených cigaret, někteří se dokonce odhodlali a přestali kouřit. Podle 

výzkumu poklesla spotřeba o dvě až tři cigarety za jeden den. Prokazatelně se 

zredukoval počet infarktů. Úbytek pacientů přispívá k úsporám ve zdravotnictví.23 

Rapidně se snížil počet kuřáků, a to až o 3,5 %. V České republice je roční spotřeba 

cigaret opravdu zarážející. Spotřebuje se jich neuvěřitelných 21 miliard, což vede 

                                                           
20 ZELENKOVÁ, Zuzana. Ani E-cigarety nepomohly. Požárů od nedopalků neubývá, hasička hrozí 

pokutami. BLESK.cz [online]. Praha: CZECH NEWS CENTER, 2018 [cit. 2019-03-18]. Dostupné z: 

https://www.blesk.cz/clanek/zpravy-udalosti/557932/ani-e-cigarety-nepomohly-pozaru-od-

nedopalku-neubyva-hasicka-hrozi-pokutami.html 

21 Zákaz kouření podle zákona č. 65/2017 Sb. BOZPinfo.cz [online]. Praha: Výzkumný ústav 

bezpečnosti práce, 2017 [cit. 2019-03-18]. Dostupné z: https://www.bozpinfo.cz/koureni-na-pracovisti-

podle-zakona-c-652017-sb 

22Zákaz kouření v hospodách? Uchrání děti od závislosti. LIDOVKY.cz [online]. Praha: MAFRA, 2013 

[cit. 2019-03-18]. Dostupné z: https://www.lidovky.cz/relax/zdravi/zakaz-koureni-v-hospodach-

uchrani-deti-od-zavislosti.A130129_135612_ln-zdravi_mc 

23 Ubylo infarktů a odborníci tvrdí, že díky protikuřáckému zákonu. IDNES.cz [online]. Praha: 

MAFRA, 2018 [cit. 2019-03-18]. Dostupné z: https://zpravy.idnes.cz/protikuracky-zakon-adiktologie-

kulhanek-rakovina-fsy-/domaci.aspx?c=A180531_404843_domaci_zaz 
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k vysokému počtu úmrtí. Každý rok umírá až 16 000 lidí. Peněžní částky na léčbu 

nejsou zrovna nízké.24 

Farmaceutický průmysl díky protikuřáckému zákonu také vydělává více, jelikož 

o 15 % více lidí v České republice koupilo v lékárnách výrobky, které napomáhají při 

odvykání kouření tabákových výrobků.25 

Kuřáci také vyměnili normální cigarety za elektronické cigarety v rámci své odvykací 

kůry. Při používání elektronických cigaret nedochází ke spalování tolika škodlivých 

látek, jaké jsou obsaženy v cigaretách, z čehož vyplývá, že jsou méně nebezpečné.26 

 

Pro spoustu majitelů, především klasických vesnických hospod, se stalo mnoho 

změn po zavedení „protikuřáckého zákona.“ Jednou z těchto změn je i obměna 

interiéru. Tím, že se změní klientela těchto hospod, majitelé musí těmto novým 

zákazníkům uzpůsobit i vzhled těchto prostor. Novými zákazníky jsou především 

rodiny s dětmi, kterým se dříve do klasických hospod nechtělo chodit, jelikož tam 

přes značný kouř nebylo ani vidět a nebyl tam ani dýchatelný vzduch. Čisté, 

upravené hospůdky nevypadají odpudivě a působí dobrým dojmem na návštěvníky. 

Zásluhou tohoto zákona je k dispozici více nekuřáckých prostor sloužící ke 

společenským akcím. 27 

 

                                                           
24 Počet kuřáků klesl po zákazu o 3,5 procenta, oznámil ministr Vojtěch. IDNES.cz [online]. Praha: 

MAFRA, 2018 [cit. 2019-03-18]. Dostupné z: https://zpravy.idnes.cz/protikuracky-zakon-zakaz-

koureni-vyzkum-ministerstvo-zdravotnictvi-narodni-vyzkum-o-spotrebe-tabaku-ix1-

/domaci.aspx?c=A180531_095637_domaci_bja 

25 ŠRAJBROVÁ, Markéta a Denis CHRIPÁK. Zákon vyhnal kuřáky z restaurací do ulic. Celkově kouří 

o něco méně lidí. HOSPODÁŘSKÉ NOVINY [online]. Praha: Economia, 2018 [cit. 2019-03-18]. 

Dostupné z: https://infografiky.ihned.cz/protikuracky-zakon/r~3cc6c33e63f811e88f77ac1f6b220ee8/ 

26 Škodí elektronická cigareta více než klasické kouření?. LÉKÁRNICKÉ KARTY [online]. Praha: 

Lékarnické kapky, 2018 [cit. 2019-03-18]. Dostupné z: 

http://www.lekarnickekapky.cz/leky/zdravotnicke-pomucky/elektronicka-cigareta-skodi.html 

27 Až bude česká hospoda vypadat jako irský pub... Česká pozice [online]. Praha: MAFRA, 2016  

[cit. 2019-03-18]. Dostupné z: http://ceskapozice.lidovky.cz/az-bude-ceska-hospoda-vypadat-jako-

irsky-pub-fzn-/tema.aspx?c=A161102_234642_pozice-tema_lube 
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2.2 Negativa protikuřáckého zákona 

Největší zásah zaznamenávají zejména majitelé vesnických hospod28, které 

navštěvovali z valné většiny pouze kuřáci. Majitelé tak nemohou svobodně podnikat 

a svobodně si zvolit, jestli bude jejich hospoda kuřácká, nekuřácká nebo hospoda 

s vyhrazeným prostorem pro kuřáky. S tímto se pojí nejen devastující dopady 

v podobě snížení počtu návštěvnosti, obměny klientely, ale i pokles tržeb. 29 

Tržba představuje souhrn peněžních prostředků, které nabyla firma za určitý 

časový úsek, prostřednictvím prodeje produktů či zboží nebo poskytnutí služeb.30 

Mezi další nevýhodu protikuřáckého zákona patří nenávratnost investování do 

vzduchotechniky. Před fungováním protikuřáckého zákona bylo několik restaurací 

a především hospod kuřáckých nebo nekuřáckých s izolovanými prostory pro 

kuřáky. Majitelé těchto zařízení utratili spoustu peněz za vybudování separovaných 

prostorů pro kuřáky a pro nekuřáky, ale také za označení prostor a vzduchotechniky. 

Tato investice se mohla vyšplhat až na 500 000 Kč. Tyto investované peníze se vůbec 

nevyplatily, jelikož se nyní v restauracích a pohostinstvích stejně kouřit nesmí. 

Majitelé museli dříve pochopitelně zakoupit i popelníky, které nyní vůbec nevyužijí 

nebo je využijí pouze v letních teplých měsících na zahrádkách. 31 

Pohostinství je modifikovaný druh restaurace, který dbá na základní i doplňkové 

stravování. 32 

                                                           
28 BOHUSLAVOVÁ, Renáta. Na zákazu kouření v hospodách se nic nezmění. Senát změnu 

neprosadil. Novinky.cz [online]. Vinohrady: Borgis, 2017 [cit. 2019-03-18]. Dostupné z: 

https://www.novinky.cz/domaci/457187-na-zakazu-koureni-v-hospodach-se-nic-nezmeni-senat-

zmenu-neprosadil.html 

29 Protikuřácký zákon: Úplný zákaz kouření v restauracích je přímým zásahem do principu svobody 

podnikání. Hospodářská komora České republiky [online]. Praha: Hospodářská komora České republiky, 

2017 [cit. 2019-03-18]. Dostupné z: https://www.komora.cz/tiskova_zprava/protikuracky-zakon-uplny-

zakaz-koureni-v-restauracich-je-primym-zasahem-do-principu-svobody-podnikani/ 

30 Tržba. Businesscenter.cz [online]. Praha: Internet Info, 2018 [cit. 2019-03-18]. Dostupné z: 

https://business.center.cz/business/pojmy/p1247-trzba.aspx 

31 Rok protikuřáckého zákona: Na pivo chodím dál, ale kouřit jsem přestal, říká muž. Deník.cz [online]. 

Praha: VLTAVA LABE MEDIA, 2018 [cit. 2019-03-18]. Dostupné z: https://www.denik.cz/regiony/rok-

protikurackeho-zakona-na-pivo-chodim-dal-ale-kourit-jsem-prestal-rika-muz-20180529.html 
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Další negativní dopad vnímají obyvatelé, kteří bydlí nedaleko těchto 

provozoven. Jelikož si kuřáci nemohou zapálit cigaretu v prostorách pohostinství, 

musí si jít zapálit před tuto budovu, kde nadělají spoustu hluku, nepořádku 

a pozdvižení, čímž narušují noční klid. Mohou také z restaurace či hospody snadněji 

utéci bez placení. Kromě toho se před těmito budovami nachází nespočet nedopalků, 

které musí uklízet personál pohostinství.33 

Mezi opatření, která povedou k vyšší návštěvnosti kuřáků, patří vybudování 

zahrádek či rozšíření stávajících zahrádek. Pro majitele hospod z toho vyplývají další 

vynaložené peníze. Dalším faktem ale je, že v letních měsících všechny zahrádky 

obsadí kuřáci a nekuřáci budou muset sedět vevnitř. Vnitřní prostory mnoha 

pohostinství v období letních měsíců zejí prázdnotou, neboť všichni hosté sedí na 

předzahrádce. Rodiny s dětmi nebo nekuřáci v těchto teplých měsících tato zařízení 

navštěvují méně, protože venkovní prostory jsou již obsazeny z velké většiny 

kuřáky.34 

Atmosféra v hospodách není tak veselá, jako v minulosti. Lidé se dříve rádi 

scházeli na pivo, u kterého si mohli nerušeně zapálit cigaretu, tomu je však 

v současné době konec. Hosté, kteří kouří, si musí jít zapálit před hospodu a nekuřáci 

na ně obvykle čekají vevnitř, což do určité míry trhá společnost a narušuje jejich 

rozhovor. Neustálé otevírání a zavírání dveří, při odchodu kuřáků na svou cigaretu, 

vede v zimních měsících k vyšší spotřebě energií. 35 

                                                                                                                                                                                     
32 Kategorizace hostinských zařízení. HACCP [online]. Brno: webnode, 2009 [cit. 2019-03-18]. 

Dostupné z: https://haccp.webnode.cz/hostinska-cinnost/kategorizace-hostinskych-zarizeni/ 

33
 ŠRAJBROVÁ, Markéta a Denis CHRIPÁK. Zákon vyhnal kuřáky z restaurací do ulic. Celkově kouří 

o něco méně lidí. HOSPODÁŘSKÉ NOVINY [online]. Praha: Economia, 2018 [cit. 2019-03-18]. 

Dostupné z: https://infografiky.ihned.cz/protikuracky-zakon/r~3cc6c33e63f811e88f77ac1f6b220ee8/ 

34 Kuřáci obsadili zahrádky. Obavy z úbytku zákazníků vyvolává zima a déšť. Česká televize [online]. 

Praha: Česká televize, 2017 [cit. 2019-03-18]. Dostupné z: https://ct24.ceskatelevize.cz/domaci/2141481-

kuraci-obsadili-zahradky-obavy-z-ubytku-zakazniku-vyvolava-zima-a-dest 

35 KUNŠTEK, Martin. HOSPODY ZTRÁCEJÍ DUŠI. PRAVÝ PROSTOR [online]. Brno: PRAVÝ 

PROSTOR MÉDIA, 2019 [cit. 2019-03-18]. Dostupné z: https://pravyprostor.cz/hospody-ztraceji-dusi/ 
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Spotřeba točeného piva za poslední rok rapidně upadla, a to až o pět litrů na 

člověka. Pivovarnický průmysl tak zaznamenal ztráty, které ale vyrovnal stále 

rostoucí vývoz do zahraničních zemí. Češi se stále více zajímají o plechovková piva, 

prodej vzrostl o 37 %. Lahvová piva zaznamenala naopak pokles o 4 % a sudová 

dokonce o 7 %.36 

Tabákový průmysl také zaznamenal pokles tržeb, jelikož hodně lidí omezilo 

kouření či úplně přestala kouřit. Tento úpadek však vyrovnává neustálé stoupání cen 

cigaret a spotřební daně z tabákových výrobků.37 

2.3 Zmírnění protikuřáckého zákona v České republice 

Senátoři řeší možnost zmírnění „protikuřáckého zákona“ už od samotného 

počátku účinnosti zákona. Redukce zákona by spočívala v obnovení prostor, které 

byly vyhrazeny pouze pro kuřáky v restauracích či hospodách. V těchto zařízeních 

by bylo 70 % plochy vyhrazeno pro nekuřáky a maximálně 30 % vymezeno pro 

kuřáky. Do kuřáckých prostor by však nesměli vstupovat nejen mladiství a děti, ale 

bylo by také zakázáno vnášet do těchto místností i jídla. V těchto kuřáckých 

místnostech by nefungovala obsluha a hosté by se museli obsloužit sami.  

Úplný zákaz kouření tabákových výrobků by podle senátorů neplatil na zařízení, 

v nichž nejsou podávány pokrmy. Tyto prostory by však nesměly přesáhnout 

80 metrů čtverečných.  

Návrhy na zmírnění byly už třikrát zamítnuty a úplný zákaz kouření v těchto 

prostorách platí stále dál. Poprvé byl návrh zamítnut v prosinci roku 2017, dále pak 

v květnu a listopadu roku 2018. 38 

                                                           
36 Češi loni vypili méně piva, výrobci z toho viní i protikuřácký zákon. IDNES.cz [online]. Praha: 

MAFRA, 2018 [cit. 2019-03-18]. Dostupné z: https://ekonomika.idnes.cz/pivo-produkce-vyvoz-

spotreba-d26-/test.aspx?c=A180417_113910_test_rts 

37 Protikuřácké tažení přináší pozitivní výsledky. Česká pozice [online]. Praha: MAFRA, 2017  

[cit. 2019-03-18]. Dostupné z: http://ceskapozice.lidovky.cz/protikuracke-tazeni-prinasi-pozitivni-

vysledky-fb1-/tema.aspx?c=A170713_184859_pozice-tema_lube 
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Tvůrci této novely zdůvodnili návrhy na zmírnění zákona tak, že uvedli neúspěch 

fungování tohoto zákona. Tvrdí, že údajně neklesla spotřeba tabákových výrobků ani 

počet mladistvých, kteří kouří. Tvůrci však nemají žádné důkazy na tato tvrzení.  

Důležitým faktem ale je, že „protikuřácký zákon“ podporuje stále více a více občanů 

České republiky.39 

S odstupem času lidé vidí na fungování tohoto zákona více pozitiv než negativ. 

Pozitiva zákona vidí už i dřívější odpůrci zákona, kteří dříve se zavedením zákona 

nesouhlasili. Češi vnímají, že zákon má především pozitivní vliv na ochranu zdraví 

před cigaretovým kouřem, kterému se denně vystavovalo i nespočet nekuřáků, ale 

také díky zákonu klesla spotřeba tabákových výrobků. Negativa vnímají spíše už jen 

majitelé pohostinství či zarytí kuřáci, kteří byli zvyklý denně chodit do hospody na 

pivo, u kterého si mohli vykouřit i cigaretu. Všechno má ale vždy řešení. Do těchto 

prostor začala chodit jiná klientela a „štamgasti“ si mohou koupit pivo v obchodě 

a odnést si ho domů, kde si můžou v poklidu zapálit.  

Vždy budou příznivci i odpůrci „protikuřáckého zákona.“ 

3 Fungování „protikuřáckého zákona“ v zahraničí 

Země, ve kterých platí úplný zákaz kouření, jsem vybrala dle kontinentu, na 

které leží a dle délky trvání tohoto zákona.  

Vybrala jsem si Evropu, jelikož Česká republika leží na tomto kontinentu. 

V Evropě je 46 států, z nichž Rusko a Kazachstán leží na území Evropy jen částečně.  

Ve všech zemích Evropy platí alespoň částečný zákaz kouření na určitých místech. 

Úplný zákaz kouření v restauracích, barech či podobných zařízeních platí již ve 22 

                                                                                                                                                                                     
38 MALÝ, Lukáš. Senát bude řešit nový pokus o zmírnění protikuřáckého zákona. Zdravotnictví a 

medicína [online]. Praha: Mladá fronta, 2018 [cit. 2019-03-18]. Dostupné z: https://zdravi.euro.cz/denni-

zpravy/z-domova/senat-bude-resit-novy-pokus-o-zmirneni-protikurackeho-zakona-487332 

39 Senát odmítl další pokus o zmírnění protikuřáckého zákona. České noviny [online]. Praha: ČTK, 2018 

[cit. 2019-03-18]. Dostupné z: https://www.ceskenoviny.cz/zpravy/senat-odmitl-dalsi-pokus-o-

zmirneni-protikurackeho-zakona/1687781 
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zemích Evropy. Česká republika je 23. zemí Evropy, ve které funguje úplný zákaz 

kouření.  

Mezi země, kde funguje úplný zákaz kouření, patří: Albánie, Belgie, Bulharsko, 

Velká Británie, Černá Hora, Francie, Irsko, Island, Kypr, Litva, Lotyšsko, Maďarsko, 

Monako, Makedonie, Norsko, Rumunsko, Rusko, Řecko, Španělsko, Turecko, 

Ukrajina a Vatikán. 

Státy, ve kterých jsou umožněny výjimky: Andorra, Bělorusko, 

Bosna a Hercegovina, Dánsko, Estonsko, Finsko, Chorvatsko, Itálie, Lucembursko, 

Malta, Moldavsko, Nizozemsko, Německo, Polsko, Portugalsko, Rakousko, 

Slovinsko, Slovensko, Srbsko, Švédsko a Švýcarsko. 

Nejdéle zákaz kouření platí v Irsku, a to již od roku 2004.40 

3.1 Zákaz kouření v Irsku 

Irsko je menší země než Česká republika. Jeho rozloha zaujímá 70 273 km² 

a počet obyvatel je 4 593 100. Hlavním městem Irska je Dublin. 41 

„Protikuřácký zákon“ je v Irsku účinný od 29. 3. 2004. Tehdy tento zákon 

kontrolovalo 400 pověřených lidí. Nedodržení tohoto zákona se trestalo pokutou, 

která činila 100 000 korun. Tak jako v České republice byli i v Irsku odpůrci 

i příznivci zákona.  

Obyvatelé Irska umírají dříve než obyvatelé jiných evropských zemí. Vysoká 

úmrtnost je způsobena právě nemocemi způsobenými nadměrných kouřením 

tabákových výrobků, alkoholem, ale také nezdravou stravou. Dle statistik v Irsku 

ročně umíralo na choroby způsobené kouřením až 7 000 lidí.  

                                                           
40 Česko je 23. zemí Evropy, která zvolila úplný zákaz kouření v restauracích. Česká televize [online]. 

Praha: Česká televize, 2017 [cit. 2019-03-18]. Dostupné z: https://ct24.ceskatelevize.cz/svet/2136165-

cesko-je-23-zemi-evropy-ktera-zvolila-uplny-zakaz-koureni-v-restauracich 

41 SEZNAM STÁTŮ KONTINENTU EVROPA PODLE ROZLOHY. Zeměpis 24 [online]. Praha: 

Zeměpis 24, 2019 [cit. 2019-03-19]. Dostupné z: https://www.zemepis24.cz/kontinenty/evropa/staty-

podle-rozlohy 
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Irové se vzchopili a právě díky těmto negativním dopadům kouření cigaret se 

rozhodli pro zavedení „protikuřáckého zákona.“ 42 

Jaké jsou dopady tohoto zákona v Irsku? 

Jako největší pozitivní dopad vnímá zdravotnictví v Irsku pokles kuřáků. Během 

osmi let poklesl počet kuřáků z 29 % na 22 %. Mladí lidé nejsou vystavování kouření, 

tím pádem s kouřením mnoho mladých ani nezačíná. Zdravotnictví tak za rok ušetří 

peněžní prostředky, jelikož tyto peníze nemusí tak často vynakládat na drahou léčbu 

lidí, kteří se léčí s nemocemi způsobené kouřením cigaret. Díky fungování zákona 

Irové kouření tolerují čím dál tím méně. 43 

V Irsku tento zákon platí již spoustu let, tudíž statistiky dopadů jsou relevantní. 

Irové si na tento životní styl velice rychle zvykli a berou to již jako samozřejmost. 

Tvrdí, že navštěvují tyto prostory častěji, jelikož je v restauracích a hospůdkách 

příjemnější a především voňavější prostředí.  

Žádné závažné dopady tento zákon na Irsko neměl. Pokles tržeb restaurací či 

hospůdek byl zaznamenán pouze během prvních měsíců po zavedení zákona. Tržby 

se zanedlouho vyšplhaly na stejná čísla, jako před zavedením zákona. Tyto zařízení 

začali navštěvovat jiní hosté.44 Dokonce nevznikal nepořádek před budovami těchto 

zařízení a neklesaly nějak rapidně ani tržby v těchto zařízeních, jelikož do hospod 

začalo chodit nejen více nekuřáků, ale také více rodin s dětmi. Kvůli kouření před 

budovami se také seznámilo navzájem mnoho lidí, čímž se tvořila nová sociální 

složka. 

                                                           
42 Irsko zakázalo kouřit v hospodách. IDNES.cz [online]. Praha: MAFRA, 2004 [cit. 2019-03-19]. 

Dostupné z: https://zpravy.idnes.cz/irsko-zakazalo-kourit-v-hospodach-dr8-

/zahranicni.aspx?c=A040328_183940_zahranicni_mhk 

43 Průlomový zákaz kouření v Irsku platí již deset let. Vitalia.cz [online]. Praha: Internet Info, 2014  

[cit. 2019-03-19]. Dostupné z: https://www.vitalia.cz/clanky/prulomovy-zakaz-koureni-v-irsku-plati-

jiz-deset-let/ 
44 Zákazu kouření pomůže státnímu rozpočtu i našemu zdraví. Deník.cz [online]. Praha: VLTAVA 

LABE MEDIA, 2017 [cit. 2019-03-19]. Dostupné z: https://www.denik.cz/ekonomika/zakaz-koureni-

bude-mit-pozitivni-dopad-na-rozpocet-cr-20170602.html 
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V Irsku si nikdo nedovolil obejít zákon, tak jako tomu je v České republice, v podobě 

zakládání soukromých klubů.45 

3.2 Zákaz kouření v Belgii 

Belgie je mnohem menší stát než Česká republika, jelikož její rozloha činí 

pouhých 32 545 km². Obyvatel je v Belgii však více než v České republice, a to 

konkrétně 11 132 269. Hlavním městem Belgie je Brusel.46 

Zákaz kouření v Belgii platí od ledna roku 2006. Avšak v roce 2006 bylo zakázáno 

kouřit pouze na pracovištích a veřejných místech. V roce 2007 začal zákon platit i ve 

stravovacích zařízeních a roku 2010 byl zákon platný i v barech.47 

Jaké dopady zaznamenala Belgie? 

Podle provedených studií na několika stech tisících těhotných ženách klesl počet 

předčasných porodů. Tento pokles byl zaznamenán mezi roky 2007 a 2010, a to 

o 3 %. Vědci se shodli na tom, že tento zákon vedl k dobru pro zdraví již od nízkého 

věku. Nedonošené děti se většinou potýkají s různými zdravotními komplikacemi, 

jelikož nejsou ještě připravené přijít na svět a některé z jejich orgánů nemusí být plně 

vyvinuty. Zákaz kouření vnímají jako pozitivní zejména těhotné ženy. Jejich ještě 

nenarozené děti tak nejsou vystaveni škodlivým látkám, které se nacházejí 

v cigaretovém kouři.48 

                                                           
45 Zákaz kouření přispěl v Irsku k příjemnějšímu životnímu stylu, uvedl bývalý majitel 

restaurací. Česká televize [online]. Praha: Česká televize, 2017 [cit. 2019-03-19]. Dostupné z: 

https://ct24.ceskatelevize.cz/ekonomika/2134215-zakaz-koureni-prispel-v-irsku-k-prijemnejsimu-

zivotnimu-stylu-uvedl-byvaly-majitel 

46
 SEZNAM STÁTŮ KONTINENTU EVROPA PODLE ROZLOHY. Zeměpis 24 [online]. Praha: 

Zeměpis 24, 2019 [cit. 2019-03-19]. Dostupné z: https://www.zemepis24.cz/kontinenty/evropa/staty-

podle-rozlohy 

47 Belgie zakázala kouření a v zemi se snížil počet předčasných porodů. Abc těhotenství [online]. Praha: 

abc těhotenství, 2013 [cit. 2019-03-19]. Dostupné z: https://www.abctehotenstvi.cz/txt/belgie-zakazala-

koureni-a-v-zemi-se-snizil-pocet-predcasnych-porodu 

48 Belgie zakázala kouření. A předčasných porodů ubylo. Aktuálně.cz [online]. Praha: Economia, 2013 

[cit. 2019-03-19]. Dostupné z: https://zpravy.aktualne.cz/zahranici/belgie-zakazala-koureni-a-

predcasnych-porodu-ubylo/r~i:article:771569/?redirected=1542550564 



28 

 

Belgie nezaznamenala příliš vysoký úbytek spotřeby tabákových výrobků. Spotřeba 

poklesla pouze o 2 %. S porovnáním se Španělskem je tento pokles opravdu nízký, 

protože Španělsko zaregistrovalo pokles o neuvěřitelných 20 %.49 

3.3 Zákaz kouření ve Velké Británii 

Velká Británie je mnohem větší než Česko a obyvatel je zde také více. Rozloha je 

242 900 km² a obyvatel je tu 63 705 000. Londýn je hlavním městem Velké Británie.50 

„Protikuřácký zákon“ je v Anglii účinný již od 1. 7. 2007.  

Jaké následky zaznamenala Anglie během posledních let v důsledku fungování 

tohoto zákona? 

Díky fungování zákona se lidé a celkově kultura poněkud změnila. Britové si na 

zákaz kouření zvykli a v současnosti jsou spíše proti kouření. Proti zrušení 

„protikuřáckého zákona“ vzdorovaly 3/4 populace. Dle BBC ubylo až 17 % kuřáků 

a počet mladistvých kuřáků také klesl. Kuřáci začali kouření vnímat více jako 

škodlivé nejen pro sebe, ale i pro lidi v jejich blízkém okolí. Mnozí se odnaučili 

kouřit, protože si uvědomili negativa spojené s kouřením cigaret. Rozhodli se tak 

změnit své životní návyky a začali žít zdravěji. Mezi kuřáky se kupodivu vyskytují 

i nastávající matky. Podle statistik kouří každá desátá těhotná žena. Zákon však 

napomohl i těmto matkám, které si díky zákonu uvědomily, že kouření cigaret 

ohrožuje nejen jejich zdraví, ale i zdraví jejich dítěte a přestaly tak s touto závislostí. 

Zdravotnictví také zaznamenalo výrazné pozitivní změny. Klesl počet onemocnění 

u zaměstnanců pracujících v těchto zařízeních.  

Dalším faktem je, že se díky pozitivním dopadům „protikuřáckého zákona“ 

inspirovaly i další země.  

                                                           
49 Zákazu kouření pomůže státnímu rozpočtu i našemu zdraví. Deník.cz [online]. Praha: VLTAVA 

LABE MEDIA, 2017 [cit. 2019-03-19]. Dostupné z: https://www.denik.cz/ekonomika/zakaz-koureni-

bude-mit-pozitivni-dopad-na-rozpocet-cr-20170602.html 

50
 SEZNAM STÁTŮ KONTINENTU EVROPA PODLE ROZLOHY. Zeměpis 24 [online]. Praha: 

Zeměpis 24, 2019 [cit. 2019-03-19]. Dostupné z: https://www.zemepis24.cz/kontinenty/evropa/staty-

podle-rozlohy 
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Zákon měl však i negativní dopad v podobě zániku mnoha podniků. Během osmi let 

zaniklo 7 000 hospod. Na vině však není jen protikuřácký zákon, ale také snižování 

průměrné mzdy či zvyšování daně z alkoholu.51 

4 Srovnání dopadů „protikuřáckého zákona“ ve třech vybraných 

evropských zemích a v České republice 

V České republice se doposud nezaznamenalo mnoho dopadů „protikuřáckého 

zákona“, jelikož zákon zde netrvá příliš dlouho. Pro zjištění více dat a potažmo 

dopadů by musel zákon trvat v republice mnohem déle. Pochopitelné je, že zjištěná 

data by byla relevantnější a více vypovídající, avšak v současnosti již některé 

statistiky ukazují poměrně prokazatelná data, i přesto, že zákon zde funguje krátce.  

Mezi klady „protikuřáckého zákona“ v České republice jsem zařadila 

spokojenost občanů se zavedením tohoto zákona. Až 2/3 občanů souhlasí se zákonem 

a rozhodně by ho nijak neměnili. Zajisté se najdou i odpůrci zákona, ale už jich 

zdaleka není tolik, jako tomu bylo ihned pár týdnů po zavedení zákona. Z průzkumu 

také vyplynulo, že zákon již nemá takový vliv na návštěvnost barů a hospod, protože 

si již lidé zvykli. Kuřáci chodí kouřit před budovy a nekuřáci se mnohem raději 

zdržují v prostorách těchto zařízení, jelikož je nyní neobtěžuje nepříjemný zápach 

z cigaret. Další průzkum také ukázal, že většina dospívajících dříve kouřila právě 

pouze v těchto prostorách. Pokud se v budoucnu zákon nezmírní, či úplně nezruší, 

mohl by mít pozitivní dopad i na ochranu těchto mladistvých.  

Statistiky také říkají, že od doby účinnosti zákona opravdu klesl počet kuřáků, 

ale i počet hospitalizovaných pacientů v nemocnicích s nemocemi souvisejícími 

právě s kouřením cigaret. Lidé nakupují mnohem více výrobky, které pomáhají 

s odvykáním.  

                                                           
51 Protikuřácky zákon v Anglii platí 10 let, má to tyto NÁSLEDKY!. TNCZ [online]. Praha: TV Nova, 

2017 [cit. 2019-03-19]. Dostupné z: http://tn.nova.cz/clanek/protikuracky-zakon-v-anglii-plati-10-let-

ma-to-tyto-nasledky.html?kapitola=1 
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Mezi největší negativní dopad patří pokles tržeb a hostů zejména vesnických 

pohostinství. Ve městech už bylo několik restaurací a pohostinství nekuřáckých ještě 

před zavedením zákona, avšak na vesnicích se vyskytovaly právě hospody kuřácké. 

Vesnické hospody zaznamenaly nejvyšší úpadek tržeb a návštěvnosti pár měsíců po 

zavedení zákona, zejména v zimních měsících. Postupem času si však lidé zvykli 

a  začali znovu navštěvovat hospody. Obměnila se samozřejmě i klientela. V letních 

měsících je tomu jinak, jelikož většina pohostinství a restaurací má zahrádky, na 

kterých se smí kouřit.  

V zimních měsících jako negativní dopad vnímají lidé hluk a nepořádek, zejména 

lidé sousedící poblíž barů a restaurací. Kuřáci, kteří si jdou zapálit cigaretu ven, se 

shromažďují před těmito budovami, kde se hlasitě baví, což ruší místní obyvatele.  

Dalším dopadem je pokles spotřeby točeného piva, čímž utrpěly především 

pivovary. Pouze díky exportu však pivovarnický průmysl tržby opět navýšil.  

Pochopitelně je mnohem více pozitivních a negativních dopadů „protikuřáckého 

zákona“ v České republice, ale vybrala jsem pouze ty, které jsou podložené nějakými 

průzkumy či statistikami.  

V Irsku jsou zaznamenány již důvěryhodnější dopady „protikuřáckého zákona“, 

jelikož zde zákon funguje od roku 2004, na rozdíl od České republiky, kde zákon 

funguje teprve od roku 2017. 

Irové zavedený zákon berou jako běžný styl a do hospůdek chodí naopak mnohem 

více než předtím, jelikož jim více vyhovuje čisté a nezakouřené prostředí. Největší 

pozitivum zaregistrovalo irské zdravotnictví, protože během několika let poklesl 

počet kuřáků o 7 %. Pokles tržeb byl zaznamenán pouze během prvních týdnů, 

maximálně měsíců po zavedení zákona.  

Belgie zaznamenala pozitivní dopad v poklesu počtu předčasných porodů. Celková 

spotřeba tabáku sice klesla, ale pouze o 2 %.  
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Anglie zaregistrovala opravdu vysoký pokles kuřáků, a to až o neuvěřitelných 17 %. 

Tak jako v Irsku i v České republice byl zaznamenán úbytek hospitalizovaných 

s onemocněními způsobenými kouřením cigaret.  

V Anglii zaniklo hodně hospůdek a barů. Dle statistik až 7 000. Lidé však 

nepřikládají vinu pouze „protikuřáckému zákonu,“ jelikož právě v době účinnosti 

tohoto zákonu se začala zvyšovat i daň z alkoholu a zároveň začala klesat průměrná 

mzda.  

V těchto čtyřech zemích se shoduje několik dopadů „protikuřáckého zákona“, a to 

zejména v poklesu počtu kuřáků a poklesu různých onemocnění způsobených 

kouřením. Lidé si v zahraničí na zákon zvykli a začali ho vnímat jako samozřejmost. 

V České republice si lidé také pomalu, ale jistě zvykají.  

Všichni si uvědomují, že kouření je škodlivé, a přesto lidé kouří a ohrožuje tím 

i ostatní nekuřáky. 

Nekuřáci jsou ohroženi nejen pasivním kouřením, ale i tak zvaným ETS neboli 

environmental tobacco smoke, což v překladu znamená kouř v prostředí.52 

Organizace, která se snaží uchránit občany před škodlivými účinky užívaní tabáku, 

se nazývá WHO neboli World Health Organization.53 

Tak jako v Anglii se v České republice neudrželo několik vesnických hospod 

a zkrachovalo. Nemůže však za to pouze „protikuřácký zákon“, ale také zavedení 

EET.54 

                                                           
52 R. THYRIAN, Jochen, Demosthenes B. PANAGIOTAKOS, Evangelos POLYCHRONOPOULOS, 

Marc C. WILLEMSEN, Witold ZATOŃSKI a Ulrich JOHN. THE EXPOSURE TO ENVIRONMENTAL 

TOBACCO SMOKE AND ATTITUDES TOWARDS TOBACCO CONTROL MEASURES – A 

COMPARISON OF 5 EUROPEAN COUNTRIES. WHO [online]. Německo: Cent Eur J Public Health, 

2010 [cit. 2019-03-19]. Dostupné z: https://cejph.szu.cz/pdfs/cjp/2010/02/05.pdf 

53 WHO report on the global tobacco epidemic, 2015 Raising taxes on tobacco. World Health 

Organization [online]. Geneva: World Health Organization, 2015 [cit. 2019-03-19]. Dostupné z: 

http://www.who.int/tobacco/global_report/2015/report/en/ 

54 Vesnické hospody zavírají. Hledají se noví nájemci. Deník.cz [online]. Praha: VLTAVA LABE 

MEDIA, 2018 [cit. 2019-03-19]. Dostupné z: https://plzensky.denik.cz/zpravy_region/vesnicke-

hospody-zaviraji-hledaji-se-novi-najemci-20181015.html 
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Praktická část 

V praktické části nejprve popíšu vybrané pohostinství a jeho fungování v Dubu 

nad Moravou. Dále nastíním, jak se změnily tržby a návštěvnost v pohostinství od 

doby účinnosti protikuřáckého zákona a posléze tato data vyhodnotím a znázorním 

v grafu. Na konec praktické části nastíním zajímavý rozhovor s hostinským 

pohostinství, ale také s hosty pohostinství. Tyto rozhovory podrobně analyzuji 

a vyvodím z nich závěr. 

5 Pohostinství U svatého Floriána v Dubu nad Moravou 

Pohostinství funguje na vesničce již od roku 1982. Vždy to byla hospoda, kde se 

nevařila žádná jídla. Celková výměra hostince včetně zázemí a terasy činí 375,80 m². 

Hospoda vždy patřila místnímu sdružení dobrovolných hasičů, nynější provozovatel 

má hospodu tedy v nájmu. Hostinec se nachází v budově víceúčelové hasičské 

zbrojnice spolu s obecním úřadem a obchodem s potravinami. Před budovou jsou 

k dispozici i parkovací místa. Hostinec sídlí v prvním patře celé budovy a má 

k dispozici i terasu, která v létě slouží jako zahrádka. Uvnitř a na terase se nachází 

celkově až 140 míst k sezení. Pokud mají hosté chuť si zahrát nějaké společenské hry, 

mají uvnitř k dispozici šipky, kulečník a fotbálek. V hospodě se nachází také automat 

na cigarety. Na terase je využití i pro rodiny s dětmi, jelikož se zde nachází dětské 

pískoviště a trampolína. Aktuální otevírací doba hospody je od pondělí do čtvrtka od 

15.00 hodin do 23.00 hodin a v pátek a sobotu je otevřeno od 15.00 hodin až do 

půlnoci. V neděli je pochopitelně kratší otevírací doba, a to od 15.00 hodin do 21.00 

hodin. 

Současný provozovatel má hospodu v nájmu od 1. dubna 2016. Před otevřením 

hospoda prošla celkovou rekonstrukcí. Provozovatel nabízel pouze alkoholické 

a nealkoholické nápoje, jídla se zde donedávna nevařila. Právě počátkem fungování 

protikuřáckého zákona musel provozovatel zařídit kuchyňku a nakoupit různé 

spotřebiče, aby se zde mohla vařit alespoň minutková jídla. Minutková kuchyně 
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měla za cíl nalákat více hostů do pohostinství. Provozovatel zde pořádá různé akce, 

jako je například grilování, uzení makrel či hamburgerové hody. 

Pro lepší představu přikládám nejen fotografii hospody zevnitř, ale také fotografii 

zahrádky. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Obrázek č. 1: Interiér Pohostinství U sv. Floriána v Dubu nad Moravou 

Zdroj: Vlastní zpracování 

 

Obrázek č. 2: Exteriér Pohostinství U sv. Floriána v Dubu nad Moravou 

Zdroj: Vlastní zpracování 
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6 Návštěvnost a tržby 

Návštěvnost v pohostinství rok po zavedení zákona opravdu rapidně poklesla. 

Přes týden navštěvuje v průměru hospodu cca 20 stálých zákazníků, alespoň přes 

víkend jich je o něco více. O víkendu navštěvuje hospodu 50 stálých hostů.  

Vzhledem k počtu míst k sezení, kterých je uvnitř pohostinství 70, je v hospodě přes 

týden opravdu téměř prázdno. O víkendech jsou návštěvnost i tržby, podle slov 

provozovatele, opravdu vyšší. To ovšem nemění nic na tom, že dříve v pohostinství 

bylo rušno a hospoda tedy rozhodně nebyla tak poloprázdná, jako je tomu nyní.  

Provozovatel mi dále řekl, že s jistotou může tvrdit, že chodí o 25 lidí denně 

méně než před zavedením zákona. Jelikož provozovatel bydlí ve stejné vesnici, ve 

které provozuje hospodu, zná všechny hosty pohostinství moc dobře, a proto si 

dovolil s jistotou tvrdit, že opravdu těchto 25 lidí již hospodu nenavštěvuje 

pravidelně. Sdělil mi také, že se s těmito lidmi baví a všichni mu potvrdili, že do 

hospody přestali chodit kvůli protikuřáckému zákonu a že si koupí raději pivo 

v obchodě a vypijí si ho doma nebo v garáži a u toho si nerušeně zapálí cigaretu.  

Provozovatel Michal Dlabaja mi bohužel nesdělil přesná čísla tržeb, jelikož tyto 

citlivé informace nechtěl ventilovat na veřejnost. Poskytl mi alespoň, o kolik procent 

tržby klesly. 

Dozvěděla jsem se tedy, že od 1. 6. 2017 tržby v průměru klesly o 30 %. Měsíční 

obrat klesl o neuvěřitelných 50 000 Kč. Řekl mi také, že v létě, když je otevřená 

zahrádka, tržby vzrostou v průměru o pouhých 20 %.  

Z důvodu neposkytnutých přesných čísel tržeb tato čísla odhadnu, abych mohla 

rozdíl porovnat v grafu. Po zavedení zákona se může denní tržba ve všední den 

pohybovat okolo 3 000 korun, přes víkend se může denní tržba vyšplhat až 

k 10 000 Kč. Výpočet: (3 000 * 5) + (10 000 * 2) = 35 000 Kč. Týdenní tržba se tedy může 

pohybovat okolo 35 000 Kč. Výpočet roční tržby: 35 000 * 52 týdnů = 1 820 00 Kč. 
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Pro lepší představu uvádím následující graf, který znázorňuje třicetiprocentní 

pokles tržeb rok po zavedení „protikuřáckého zákona“. Jestliže nyní, rok po 

zavedení protikuřáckého zákona činí roční tržba 1 820 000 Kč, tak původní roční 

tržba činila 2 600 000 Kč. Částka 1 820 000 Kč je 70 % z původní roční tržby. 

Třicetiprocentní pokles tržeb činí tedy neuvěřitelných 780 000 Kč ročně. 

 

 

7 Rozhovor s provozovatelem pohostinství 

Po zjištění potřebných dat jsem udělala desetiminutový rozhovor 

s provozovatelem pohostinství Michalem Dlabajou. Dotazovala jsem se ho na vývoj 

tržeb a návštěvnosti rok před zavedením a rok po zavedení protikuřáckého zákona, 

dále pak na změnu klientely či jiné dopady protikuřáckého zákona. Dále mě 

zajímalo, jestli si hosté stále stěžují na zavedený zákon, ale také to, jestli hostinský 

provedl nějaké změny, aby nalákal více hostů do hospody. V neposlední řadě jsem se 

Graf č. 2: Tržby rok před a po zavedení protikuřáckého zákona 

Zdroj: Vlastní zpracování 
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ho také zeptala na jeho osobní názor na protikuřácký zákon, a jestli vnímá i nějaké 

pozitivní dopady tohoto zákona. Zde přikládám rozhovor s hostinským.  

Rozhovor s hostinským Michalem Dlabajou, 39 let. 

Zaznamenal jsi snížení tržeb od doby účinnosti „protikuřáckého zákona“? Pokud 

ano, o kolik procent v průměru tržby klesly?  

Rozhodně ano a klesly o pětadvacet až třicet procent v průměru. 

Jsou tržby mnohonásobně vyšší v období letních měsíců?  

Ne, navýšení je tam pouze dvacetiprocentní. 

Zaregistroval jsi úbytek hostů v důsledku fungování „protikuřáckého zákona“? 

Určitě. Zhruba tak pětadvacet procent mínus.  

Změnila se klientela v hospodě? 

Jo. 

A kdo sem více chodí? 

No spíše se vytvořili štamgasti, takový to zdravý jádro. Nechodí sem nekuřáci 

a chodí sem kuřáci ve smyslu, že teda musí ven. Nekuřáci sem nejdou tak i tak 

a když jdou, tak strašně ojediněle a nemá to vlastně vůbec nějaký vliv na tržbu, je to 

prostě fakt jako nahodilý. Nahodilý a vůbec ne silný. 

Neměly vliv na snížení tržeb a počet zákazníků i jiné faktory? Například zvýšení 

cen točeného piva apod.? 

To zvýšení nebylo tak razantní. Tam to proběhlo maximálně o korunu ne-li o dvě, 

takže to nebyl ten hlavní faktor. Hlavní faktor byla ta svoboda výběru si vybrat 

prostě kuřácká/nekuřácká a potažmo ten zákon, který byl doporučený vládou, to 

znamená jako totální prostě zákaz kouření. To znamená, že to nám vlastně ublížilo 

nejvíc, samozřejmě v zimních měsících.  

Ještě něco jiného tě napadá, co by mohlo mít vliv na to snížení těch tržeb? 

Napadá…to už je spojeno spíš s podnikáním. Lidi se vyvzdorovali, co se týče toho 

protikuřáckého zákona, jinak bych to neviděl. 
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Co třeba mezilidské vztahy? Myslím tím, že by sem lidé přestali chodit skrz určité 

osoby?  

To ani ne. Tady jsou starousedlíci a sem tam mladí, takže tady je to takhle jako 

v pohodě. 

Zpozoroval si i jiné dopady „protikuřáckého zákona“? Například vyšší spotřeba 

energií během zimních měsíců v důsledku neustálého otevírání dveří, když si 

jdou ven hosté zapálit cigaretu apod. 

Ano, protože během loňského roku jsem měl všechno nastaveno stejně a letos 

doplácím za teplo čtyři tisíce. Za rok. 

A nic jiného tě nenapadá? Myslím, žádné jiné dopady kromě těch energií? 

Ruku v ruce s tím jde elektřina a podobně, ale to zas není až tak ten protikuřácký 

zákon, ale to je to, že musíš nějak ty lidi zase se snažit natáhnout zpátky, to znamená, 

že se snažíš nahradit ten výpadek z toho kouření. Tak jsme ho začali kompenzovat 

jídlem, tím pádem jsme začali dělat tu minutkovou kuchyň, tím pádem nový 

spotřebiče, tím pádem nový mrazáky a zase v elektřině jsme šli taky nahoru, taky 

doplácíme skoro pět tisíc, oproti stavu, kdy jsme prostě byli jenom kuřácká hospoda, 

takový ten nakládaný hermelín, utopenec a tak jo, když se nevařilo.  

Stěžují si tví hosté na „protikuřácký zákon“?  

Neustále. 

Pořád jo? 

Neustále. 

A jako v jakém smyslu? 

Ve smyslu svobod. Jediný pozitivní, co slyším, tak je, že nejdou cítit cigaretami, když 

přijdou z hospody. Dobře, tak smrdí něčím jiným, jo. Je to úplně jedno. Prostě nikdy 

tady nebude jako úplně čistý vzduch, že by si šli na hory jo nebo tak. To rozhodně ne 

jo. Ať je to třeba, já nevím, z kuchyně nebo ať je to prostě tady od lidí nebo já nevím, 

cokoliv, ale jako říkají, že jediný pozitivní je, že nesmrdí kouřem, ale prostě to je 

slabý argument. Jinak jako vesměs všichni by chtěli na stůl popelníky a prostě sedět 
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si v klidu a nejvíc je trápí ta svoboda toho rozhodnutí Navíc je to plošně a likviduje to 

ty míň navštěvovaný podniky jo. My nechceme dělat nějaký klub, abychom tady 

mohli kouřit a jít třeba mimo EET jo. Proč? Pro co? 

Pozoruješ na svých hostech nespokojenost a neochotu chodit kouřit na zahrádku 

nebo před budovu? 

Neustále. 

Zapálil si vevnitř někdo i přes ten zákaz? 

No, když je někdo úplně na kašu, jakože opilý, tak jo. Tak si zapálí, tak ho vyhodím, 

protože to je takový ten moment, kdy všem musíš ukázat, že ty budeš hulit venku jo, 

ať si říká, kdo chce, co chce. Prostě musí jít ven, aby chodili i ostatní.  

Musel si provést nějaké změny, aby si nalákal více hostů do pohostinství? 

Ta změna začala právě tou minutkovou kuchyní, že jsme začali lákat prostě na horké 

nápoje. Snažíme se jim dát větší sortiment. 

A vyplatilo se to? 

Ne, ba naopak jsou s tím spojený náklady, které ještě třeba nejsou ani zpátky jo. 

Vybavíš kuchyň za padesát, ale i když děláš ty akce, tak se ti to vrací po tisících jo 

takže, než těch padesát si vrátíš vůbec jako investici, tak to trvá. Takže všechno je to 

třeba na rok, na dva. Pak si budu moct říct, hele i s těma energiemi, dobře, tak teď 

jsem třeba na nule. Ale jako ještě pořád ten dopad mám, i když se to nedá, nikdo ti 

nic neproplatí. Dopad pořád cítím jako. Máme prostě zvýšený výdaje s tou nabídkou 

zboží, tak abychom vyrovnali ty kuřáky, protože dneska vlastně, co chceš dělat 

v hospodě, když nevaříš? Dřív to byla pivnice a hotovo. A na vesnici úplně totál jo. 

Ty pivnice se musí změnit, protože my jedeme ruku v ruce drinky, horký nápoje. 

Snažíme se dělat chipsy, hamburgery a takový věci. Takže jdeme tady touhle cestou. 

Snažíme se to nahradit jídlem, který je strašně spojený s náklady, ale když jsme to 

tady tvořili, tak jsme to tvořili tak, že si tu kuchyňku můžeme udělat, protože nám to 

schválila hygiena. Takže my už jsme tu rekonstrukci dělali s tím, že chceme mít 
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schválenou kuchyň nebo máme ji schválenou jo, prošli jsme, hygiena za námi, 

všechny kontroly tady byly v pořádku. 

Četla jsem spoustu článků, že některým hospodským se dokonce zvýšili tržby 

a obměnila se i klientela. Do některých hospod začalo chodit více nekuřáků, 

rodiny s dětmi, ale tak to na vesnici asi moc neplatí. 

No, to na vesnici vůbec neplatí. Rodiny s dětmi sem nechodili nikdy, a když už 

přijdou, tak přijdou na grilování, takže zase jo, ta obměna za to jídlo. Takže se snažíš 

víc grilovat, víc ryby, víc toto. Je to o tom, že prostě tam máme pískoviště pro děti, 

všechno, prostě udělaný tak, aby tady měli určité své pohodlí. Takže já to tak jako 

dobře nevidím jo, že jiný lidi, ne, jací? Spíš žádní, spíš úbytek a ti nekuřáci pořád sedí 

zaprdění doma, tak jak seděli jo. Takže jako pro mě, tady ten zákon špatně no. 

Jaký je tvůj osobní názor na „protikuřácký zákon“? 

Hodně špatný, plošný, nedomyšlený a zásah do lidských svobod. Svoboda mi na 

tom vadí nejvíc. Kdyby nám dali na výběr, jestli kuřácká nebo nekuřácká, vybral 

bych si nekuřáckou, mám k tomu důvod. Ale já bych si vybral kuřáckou a v tom 

případě to beru jako omezení. Já myslím, že platím nájem, platím daně, provozuju to 

já, a já jim taky v obýváku ministrům neřeknu, tady si dneska neprdneš, protože 

přijde návštěva a smrdělo by to tady. Víš jakože, ta svoboda šla srát.  

Byl bys pro zmírnění nebo spíše pro úplné zrušení zákona? 

Pro úplné zrušení. Silně nespokojený.  

Myslíš, že má „protikuřácký zákon“ nějaké pozitivní dopady? Jaké dopady to 

podle tebe jsou? 

Lidi nesmrdí kouřem, takže o to míň se prodá pracích prostředků a aviváže. Tím míň 

se zatíží životní prostředí, nebo tím méně práce budou mít čističky odpadních vod. 

Nemusíte prát záclony třeba tak často. 

No nemusíme, ale to je tak jediný pozitivní no. Takže ušetříme na pracím prášku 

a aviváži a trošku energie, takže ale to zas pohltí ty náhradní věci, takže efekt je tam 
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stále minusový, ale největší smůla je v tom rozhodování. Přijít o svobodu 

rozhodování je to nejhorší, o co můžeš přijít. 

 

Hostinský Michal Dlabaja mi v rozhovoru poskytl další cenné informace. Opět 

mi zopakoval, že tržby klesly do doby fungování zákona o 30 % a v létě je navýšení 

tržeb minimální, a to o pouhých 20 %. Klientela se podle jeho slov změnila v tom 

smyslu, že se vytvořili noví štamgasti kuřáci, s tím, že si teda musí jít zapálit ven 

před hospodu. Nekuřáci do hospody údajně nikdy moc nechodili a nyní tomu není 

jinak. Na snížení tržeb a návštěvnosti měl podle Michala vliv pouze protikuřácký 

zákon, ceny točeného piva vzrostly pouze o korunu či dvě, to znamená, že by takové 

nízké zvýšení ceny piva hosty neodradilo. Zákon měl negativní dopad i na spotřebu 

energie, letos musí doplácet o 4 000 Kč více než vloni. Michal na svých hostech stále 

pozoruje nespokojenost, údajně si stále stěžují na protikuřácký zákon, ve smyslu 

omezování lidských svobod. Aby nalákal více hostů do pohostinství a zvýšil tržby, 

zařídil si kuchyň, ve které připravují minutková jídla. Podle jeho slov se to zatím 

nevyplatilo, jelikož investoval několik tisíc do zřízení kuchyně, ale také nákup 

surovin je spojen s vyššími náklady. Říkal, že se mu investice vrací po tisících. Jeho 

osobní názor na protikuřácký zákon je opravdu špatný, jelikož ho to omezuje 

v hostinské činnosti. Kdyby bylo na jeho volbě, vybral by si kuřáckou hospodu, 

hlavně z toho důvodu, že jeho hospoda se nachází na vesnici a vždy se v ní mohlo 

kouřit. Byl by tedy pro úplné zrušení. Jako pozitivum zákona vnímá pouze to, že lidé 

nenačichnou kouřem a nemusí tak často prát záclony v hospodě, tudíž se prodá 

méně pracích prostředků a lidé ušetří. To je ale podle Michala velmi slabý argument. 

8 Rozhovory s hosty pohostinství 

Po rozhovoru s provozovatelem jsem se rozhodla, že když už jsem v hospodě, 

tak rovnou obejdu stoly a udělám rozhovory i s některými ochotnými hosty 

hospody. Hosté byli ochotní a vstříční, takže jsem celkově udělala pět rozhovorů. 

Mezi dotazovanými byly dvě ženy a tři muži. Všichni dotazovaní muži byli kuřáci, 
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první dotazována žena také a druhá dotazovaná žena byla nekuřačka. V průměru 

každý rozhovor trval pět minut. Zde přikládám rozhovory s hosty pohostinství. 

 

Rozhovor s prvním respondentem  paní Janou. 

Jste kuřačka? Pokud ano, kolik cigaret vykouříte denně? 

Ano, jsem kuřačka. V létě kouřím více, to vykouřím i 5 až 10 cigaret denně no 

a v zimě mi stačí krabička na týden. Přes zimu mi ty cigarety tolik nechutnají jako 

v létě. Když člověk má to léto, tak je fajn si dát třeba u pivečka na zahrádce.  

Co si myslíte o „protikuřáckém zákonu,“který je v České republice účinný již od 

31. 5. 2017? 

Prostě je to blbost. 

Proč? 

Tak spousta lidí bylo zvyklých, že kouřili třeba v restauracích, v hospodách a prostě 

nelíbí se mi to. Především s tím nesouhlasí majitelé těch hospod a restaurací. Ono 

bylo dobrý, když to bylo rozdělený. 

Takže Vám to taky nevyhovuje? 

Ne, nevyhovuje mi to.  

Radši byste si zapálila v té hospodě? 

Ano, je to zaprvé pohodlnější, a za druhý, člověk nemusí pořád chodit ven.  

Ovlivnil či dokonce omezil Vás nějak zákon? Omezil Vás například v počtu 

vykouřených cigaret? 

No…zase na druhou stránku úplně tak často nechodím do té hospody. Třeba když si 

zajdu do té hospody, tak mě to omezuje, ale jako jinak ne no.  

Kouříte tedy v podstatě pořád stejně? 

Ano, akorát v té hospodě mě to omezuje. 
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Takže když jste v té hospodě, tak stejně vstanete a jdete si zapálit ven? 

Jdu si zapálit, když už mám opravdu velkou chuť na cigáro, ale nevykouřím jich 

tolik, jako předtím, protože je pro mě pohodlnější sedět v hospodě a ne pořád 

odbíhat do zimy a zase zpátky do tepla. 

Měl na Vás zákon nějaký pozitivní vliv? 

Ne, vůbec. 

Takže neberete jako pozitivní ani to, že když přijdete z hospody, tak nesmrdíte 

kouřem? 

Jako má to v tomhle výhodu, ale co? Přijdu domů, oblečení hodím do pračky 

a vyperu tak či tak. Člověk stejně když je někde venku, hlavně v zimě nebo když 

prší, tak stejně načichne od toho kouře. Ale zase jako, i když jsem kuřák, tak mi občas 

vadí ten kouř, ten smrad jo a občas mě z toho bolí i hlava.  

Takže to v podstatě berete jako pozitivní dopad? 

Ano, nesmrdí to tam tak no. Takže beru jako jediný pozitivum čistější vzduch 

v hospodě.  

Chodíte do hospody méně než před zavedením zákona? Pokud ano, zdůvodněte, 

proč tomu tak je. 

Ne, pro mě se opravdu v tomhle ohledu nic nezměnilo. Někdy si třeba s kamarádkou 

zajdu jo, do té hospody, ale jako jinak ne.  

Aha, takže před zákonem jste chodila stejně jako teď? 

Ano, ano, vůbec jako nějaký zákon neřeším. 

Jak na Vás působí celková atmosféra v hospodě?  

Ne moc dobře, určitě je pro člověka lepší, když si může v hospodě posedět, 

povykládat si, zapálit si než prostě odejít ven a odtrhnout se od party a rozhovoru. 

Trhá to partu a není to prostě ono, jak to bývalo předtím.  

Obměnila se klientela?  

Ne, podle mě se nezměnila.  
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Chodí podle Vás méně lidí do pohostinství? 

Ano. Řekla bych tak o pět až o deset lidí méně.  

Chtěla byste zákon zmírnit nebo úplně zrušit? A proč byste tak učinila? 

Já bych ho úplně zrušila, protože je to prostě zbytečný a není to férový vůči těm 

majitelům. Přišli o tržby a zákazníky. Nelíbí se mi to hlavně z toho důvodu, že každý 

musí chodit pořád ven a je to otravný. Hlavně jde i o tu spotřebu, pořád se otevírají 

a zavírají dveře, pořád dokolečka. Zákon se mi nelíbí a úplně bych ho zrušila. 

Setkala jste se už s člověkem, který se zákonem souhlasí? 

Určitě znám lidi, kteří souhlasí se zákonem, hlavně to jsou nekuřáci a rodiny s dětmi,  

protože si teď mohou v klidu sednout do hospody, aniž by cítili ten cigaretový kouř. 

Spíše ale slýchávám negativa. 

Napadá Vás nějaký pozitivní dopad „protikuřáckého zákona“? 

Napadá mě pouze ten dýchatelnější vzduch v hospodě. 

 

Po rozhovoru s paní Janou jsem se dozvěděla, že do hospody sice nechodí tak 

často, ale i přesto je pro zrušení protikuřáckého zákona. Jako jediné pozitivum vnímá 

čistější vzduch v hospodě, jinak má podle ní zákon samá negativa. Pokud sedí 

v hospodě, tak ji zákon opravdu omezuje v počtu vykouřených cigaret. Tak jak již 

řekl hostinský, paní Jana potvrdila, že do vybrané hospody chodí opravdu méně lidí 

a ani klientela se nezměnila. Paní Jana navštěvuje sice hospodu ve stále stejných 

intervalech, jako tomu bylo před fungováním zákona, ovšem celkovou atmosféru 

v hospodě vnímá poměrně negativně.  

 

Druhý rozhovor s paní Veronikou. 

Jste kuřačka? Pokud ano, kolik cigaret vykouříte denně? 

Nekouřím. 
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Co si myslíte o „protikuřáckém zákonu,“který je v České republice účinný již od 

31. 5. 2017? 

No, je to dobrý, že domů přijdu nenačichnutá kouřem, ale problém je v tom, že tím, 

že nejsem kuřák, tak pak sedím v prázdné hospodě, takže to má plusy i mínusy. 

Mám z toho smíšený pocity, ale je mi líto těch podnikatelů, možná mají nižší tržby, 

protože tady opravdu nechodí tolik lidí jako dřív. 

Ovlivnil či dokonce omezil Vás nějak zákon? Omezil Vás například v počtu 

vykouřených cigaret? 

Mě ne, ale manžela určitě. Omezil ho tak, že vykouří míň cigaret, když sedí 

v hospodě, protože nechce venku mrznout. Vykouří minimálně o polovinu cigaret 

méně než předtím. 

Aha, takže to má v podstatě pozitivní vliv na jeho zdraví. 

No to jo. To jo. 

Měl na Vás zákon nějaký pozitivní vliv? 

Na mě úplně jako ne. 

Takže Vás nikdy neotravoval kouř z cigaret? 

No, to je pravda, otravoval. V podstatě jsem se vystavovala pasivnímu kouření. 

Napadl mě ještě jeden pozitivní vliv, a to ten, že když přijdu domů z hospody, tak 

nesmrdím kouřem.  

Chodíte do hospody méně než před zavedením zákona? Pokud ano, zdůvodněte, 

proč tomu tak je. 

No chodíme tady pravidelně. Můj manžel tady chodí hlavně s těmi kamarády a oni 

taky přivedou ty své protějšky, takže zas takový rozdíl v tom není. Je ale pravda, že 

dříve se nás scházelo více.  

Jak na Vás působí celková atmosféra v hospodě?  

No je tady poloprázdno. Dřív tady bylo mnohem víc lidí, je to takový nezvyk. Spíše 

než hospodu to připomíná kavárnu, akorát s alkoholem.  
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Slýcháte často od hostů stížnosti na protikuřácký zákon? 

No tak ti štamgasti budou brblat pořád. Stížnosti slýchám pořád, asi ještě bude trvat, 

než si na to zvyknou. 

Obměnila se klientela?  

No spíš ne. Spíše ubylo lidí. Možná ti mladí začali víc chodit, ale to je tím, že 

dospívají, ale tak to je automatika. Ale že by přibyl nějaký znatelný počet, to ne.  

Ani rodiny s dětmi nechodí? 

Ne, téměř vůbec. 

Chodí podle Vás méně lidí do pohostinství? 

Jo, určitě, to už jsem říkala na začátku. Je tady těch lidí fakt míň. 

A o kolik? 

Určitě se to bude blížit tak k polovině.  

Chtěla byste zákon zmírnit nebo úplně zrušit? A proč byste tak učinila? 

No, je mi líto, že se třeba nescházíme s tolika přáteli, že tady není ta atmosféra, jak 

dřív, vždycky tu někdo chybí, protože se mu nechce chodit ven a mrznout. V létě, 

když můžeme sedět na zahrádce, tak je to parádní.  

Takže v létě je ta atmosféra lepší? 

Jo, to určitě. To s námi jdou i ti největší kuřáci, tady ze známých. 

Byla byste tedy pro zmírnění nebo pro zrušení zákona? 

No myslím si, že bylo pěkný, jak měli třeba v Olomouci v Šantovce kavárnu a měli 

zvlášť skleněnou místnost vyhrazenou pro kuřáky. Tak proč by to nemohlo být 

všude jinde? Sice by do toho museli dát prachy, ale já si myslím, že v tržbách by se 

jim to vrátilo.  

No a poslední otázka. Napadá Vás nějaký pozitivní dopad „protikuřáckého 

zákona“? 

Tak někteří to trošku omezili, nechodí tak často třeba kouřit, ale jinak si myslím, že to 

má ty dopady spíš negativní, především na ty štamgasty. Tolik lidí do hospody už 

nechodí, protože je to odrazuje. 
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Jiný pozitivní dopad Vás nenapadá? 

Tak nekuřáci nenačichnou kouřem v hospodě, ale stejně mohou načichnout od 

kuřáků, kterým jdou dělat společnost ven. No jinak nevím, možná pro ty, co nás 

obsluhují, že to nemusí tady čichat od rána až do večera. 

A jaké jsou ty negativní dopady? 

Chodí sem méně lidí a pro majitele to jistě znamená úbytek tržeb. V létě se to ale 

navýší tou zahrádkou. Přes zimu sem tolik lidí nepůjde no.  

 

Paní Veronika mi poskytla také zajímavé informace. Řekla mi, že do hospody 

chodí pravidelně s manželem, kterého protikuřácký zákon omezil v počtu 

vykouřených cigaret. Jako pozitivní dopad vnímá čistý vzduch v hospodě 

a nenačichnuté oblečení cigaretovým kouřem, to ovšem nemění nic na tom, že je 

proti zákonu, i když je nekuřačka. Paní Veronika si je dokonce jistá, že do hospody 

chodí téměř o polovinu lidí méně než před zavedením zákona. Toto tvrzení je 

objektivní, jelikož hospodu navštěvuje často. Podle paní Veroniky se klientela 

nezměnila, hospodu navštěvuje stejně jako před zákonem, v tomhle jí a jejího 

manžela zákon neovlivnil. Vadí jí celková pochmurná nálada v poloprázdné 

hospodě a to, že se již neschází s tolika přáteli jako dřív. 

 

Třetím respondentem byl pan Jaroslav. 

Jste kuřák? Pokud ano, kolik cigaret vykouříte denně? 

Ano, vykouřím denně 12 cigaret.  

Co si myslíte o „protikuřáckém zákonu,“který je v České republice účinný již od 

31. 5. 2017? 

No, ze začátku mi to hodně vadilo, ale pak jsem uznal, že je to opravdu lepší, když 

nepřijdete do té hospody a nejste načichlý kouřem a není to prostě, jako když vyjdete 

z putyky. Mě to jako nevadí chodit kouřit ven, pokud není 20 pod nulou.  
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Ovlivnil či dokonce omezil Vás nějak zákon? Omezil Vás například v počtu 

vykouřených cigaret? 

Určitě, nechce se mi pořád odbíhat od večírku, od přátel, takže jich určitě vykouřím 

míň.  

Takže to má na Vás pozitivní vliv? 

Dá se říct, že ano. 

A o kolik méně vykouříte cigaret než předtím? 

Třeba i o půlku. 

Měl na Vás zákon i nějaký jiný pozitivní vliv? 

Ano, určitě. Hlavně v tom množství vykouřených cigaret a jak jsem už zmínil, že 

nesmrdím kouřem, jako bych vyšel z putyky.  

Chodíte do hospody méně než před zavedením zákona? Pokud ano, zdůvodněte, 

proč tomu tak je. 

Chodím do hospody úplně stejně. Nějak mě to neomezilo. Zákon mě omezil pouze 

v počtu vykouřených cigaret, ale ne v návštěvnosti hospody. Já když jdu do 

hospody, tak si tam skočím na pivo a ne abych si zapálil cigaretu, to můžu 

koneckonců už i doma. Jdu se pobavit s přáteli, nejdu sem kouřit cigarety.  

Jak na Vás působí celková atmosféra v hospodě?  

No, je zde určitě méně lidí. Je tu prázdno. Není tady tak živo, jak před tím zákonem.  

Pozorujete na těch hostech celkovou nespokojenost? 

Nepozoruju, ale určitě většinu to hodně štve, aniž by to dali najevo.  

Obměnila se klientela?  

Zdá se mi, že u nás v hospodě je stejná klientela.  

Chodí podle Vás méně lidí do pohostinství? 

Ano, chodí určitě méně lidí. Chodí tak o 12 lidí méně než před zákonem. 

To máte tak přesně spočítané? 

Ano, ano. 
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Máte to v oku, protože jste každodenní štamgast? 

Přesně, přesně. Jsem každodenní klient.  

Chtěl byste zákon zmírnit nebo úplně zrušit? A proč byste tak učinil? 

Tak samozřejmě je pro mě otravný, že když si chci jít zapálit, tak musím prostě ven. 

Musím opustit ten stůl. Určitě by bylo lepší si zapálit takhle u toho pivka a neřešit. 

A byl byste tedy pro zmírnění či zrušení zákona? Zmírnění myslím v tom, že by 

v každé hospodě byl nějaký kuřácký salonek. 

Určitě by taková místnost byla lepší, i když si myslím, že když je v těch prostorách 

kuřácká místnost, tak ten kouř vejde i do těch nekuřáckých prostor. Takže by to bylo 

nastejno, podle mě je to hloupost tady ty kuřácký a nekuřácký zóny.  

Takže byste byl pro zrušení? 

No, jak jsem již zmínil, je lepší, že nesmrdí ty vlasy a oblečení, ale jako má to pro 

i proti. Je pohodlnější si zapálit u toho stolu, nechodit nikam ven, ale zase je dobrý 

zakouřit si na čerstvém vzduchu a odejít z hospody voňavý. 

Takže souhlasíte se zákonem? 

Asi ano, buď ať to tak nechají nebo ať to zruší úplně, ale zmírnit je hloupost, tím se 

nic nevyřeší.  

Napadá Vás nějaký pozitivní dopad „protikuřáckého zákona“? 

Určitě, lidi kouří míň, protože se jim nechce vstávat od toho stolu, rozjeté zábavy 

a od přátel, jinak to nemá žádný pozitivní vliv. Jako negativní vnímám to, že musíte 

opustit tu partu a jít ven kouřit. 

A jiný negativní dopad? 

Víc hraju šipky a kulečník, tím pádem utratím více peněz v hospodě. Když je třeba 

zima a chci si jít zapálit a nechce se mi ven, protože nechci mrznout, tak si jdu prostě 

radši zahrát šipky. 

 

Pan Jaroslav je každodenní zákazník pohostinství, kterému ze začátku zákon 

hodně vadil, ale nakonec uznal, že v hospodě vykouří o polovinu cigaret méně než 
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před zákonem., tudíž to má pozitivní vliv na jeho zdraví. Dalším pozitivním 

dopadem je čistější vzduch v hospodě. Pan Jaroslav mi také sdělil, že do hospody 

chodí méně lidí a že celková nálada v hospodě je horší než předtím. Klientela se dle 

pana Jaroslava nezměnila. Pohostinství navštěvuje pořád stejně, jelikož tvrdí, že se 

jde do hospody pobavit s přáteli a ne si zakouřit. Je rozhodně proti zmírnění zákona, 

protože si myslí, že kuřácké salonky nejsou to nejlepší řešení. Řekl, že by zákon buď 

úplně zrušil, anebo by ho nechal tak, jak je nyní.  

 

Čtvrtý rozhovor s panem Antonínem. 

Jste kuřák? Pokud ano, kolik cigaret vykouříte denně? 

Ano, jsem kuřák, vykouřím 7 až 10 cigaret denně.  

Co si myslíte o „protikuřáckém zákonu,“který je v České republice účinný již od 

31. 5. 2017? 

O protikuřáckém zákonu si myslím, že je to nesmysl, protože uškodil všem 

pohostinstvím a hospodám a restauracím. Myslím si, že každého pohostinského je 

volba, jestli chce mít kuřáckou nebo nekuřáckou hospodu. Jako negativní vnímám 

snížení tržeb a taky to, že kuřáci chodí kouřit před hospodu, kde je rachot 

a nepořádek. Starší obyvatelé si stěžují a to je asi tak všechno, co bych k tomu mohl 

říct. 

Ovlivnil či dokonce omezil Vás nějak zákon? Omezil Vás například v počtu 

vykouřených cigaret? 

Neomezil, protože do hospody moc nechodím. Chodím do hospody jen výjimečně, 

a když jdu jednou za měsíc do hospody, tak to ty dvě hodiny vydržím. 

Jako úplně bez cigarety? 

Ne, půjdu si zapálit ven. 

Takže když jste v hospodě, tak Vás to omezuje v počtu vykouřených cigaret? 

To asi určitě omezuje, ale omezuje mě to spíš v chození do hospody. Nechodím tam, 

protože se tam nemůže kouřit. 
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Měl na Vás zákon nějaký pozitivní vliv? 

Pozitivní vliv? To asi ne. No tak jediný pozitivní je, že když jdou lidi domů 

z hospody, tak nesmrdí, ale na mě to žádný vliv nemá, protože, jak jsem již řekl, do 

hospody nechodím tak často.  

Chodíte do hospody méně než před zavedením zákona? Pokud ano, zdůvodněte, 

proč tomu tak je. 

Ano, určitě chodím míň do hospody než předtím. Tak zaprvé, protože nemůžu 

kouřit v hospodě a za druhé, protože tam ani nechodí už ti lidi, se kterými jsem se 

tam třeba scházel. Každý je radši doma a dá si to pivo doma, než aby šel do hospody.  

Takže preferujete dát si pivko doma a u toho si v klidu zapálit? 

No, určitě jo.  

Jak na Vás působí celková atmosféra v hospodě?  

To na mě nějaký dojem nezanechává. Do hospody chodí pořád ti stejní štamgasti, 

většinou důchodci, kteří nekouří, těm to nevadí. Pravdou ale je, že už to není klasická 

hospoda.  

Obměnila se klientela?  

Klientela se určitě neobměnila, zůstali jen skalní příznivci. 

Chodí podle Vás méně lidí do pohostinství? 

Určitě chodí méně lidí, tak o polovinu si myslím. Samozřejmě z důvodu, že si tam 

nemůžou zapálit, a kdo půjde na pivo a nezapálí si u piva, když je kuřák? Nikoho 

takového neznám. 

Chtěl byste zákon zmírnit nebo úplně zrušit? A proč byste tak učinil? 

Jak jsem už jednou řekl, já bych ten zákon klidně nechal, ale udělal bych to na 

rozhodnutí hostinského. Pokud chce, aby se v hospodě kouřilo, tak se kouřit bude. 

Pokud nechce, tak se kouřit nebude. Neřeknu třeba v restauracích je to něco jiného, 

tam klidně ať ten zákaz platí, ale v hospodě, kde nevaří žádné jídlo a točí jenom pivo 

a žijí z alkoholu a z piva, a tam zákaz kouření, tak tím pádem je to pro ně likvidační.  
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Napadá Vás nějaký pozitivní dopad „protikuřáckého zákona“? 

Pozitivní dopad? Leda ten, že hodně lidí přestalo kouřit díky tomu zákonu. Jinak si 

myslím, že ba naopak je to ještě horší. Jak jsem řekl, binec před hospodami, všude 

vajgle, rachot v noci. Nejhorší, když jsou hospody umístěny mezi obytnými domy. 

Takže si myslím, že spíš negativa než pozitiva to přineslo. 

 

Pan Antonín je občasným hostem pohostinství v Dubu nad Moravou. Jediné dvě 

pozitiva jsou podle něho nižší počet vykouřených cigaret a nenačichnuté oblečení, 

jinak má podle něho zákon samá negativa. Pana Antonína zákon omezuje pouze 

v pravidelnosti návštěv hospody, v kouření ho neomezilo. Sám již hospodu 

navštěvuje méně než před zavedením zákona, protože se zde nemůže kouřit a už se 

zde neschází s přáteli. Z jeho slov vyplynulo, že si dá raději pivo doma. Podle pana 

Antonína hospodu navštěvuje méně lidí. Klientela se podle něj neobměnila, a celková 

atmosféra prý na něho v hospodě nijak negativně nepůsobí. Pan Antonín by zákon 

nerušil, ale pod podmínkou, že by si každý hostinský mohl zvolit, jestli jeho hospoda 

bude kuřácká či nekuřácká.  

 

Poslední dotazovaný respondent pan Ladislav. 

Jste kuřák? Pokud ano, kolik cigaret vykouříte denně? 

Ano, jsem kuřák a vykouřím denně tak půlku krabičky.  

Co si myslíte o „protikuřáckém zákonu,“který je v České republice účinný již od 

31. 5. 2017? 

Nic kladného, omezuje to hosty i hostinské. Je to omezování svobody, člověk musí 

chodit ven, pak je nemocný v období zimních měsíců.  

Ovlivnil či dokonce omezil Vás nějak zákon? Omezil Vás například v počtu 

vykouřených cigaret? 

No snažím se v té hospodě moc nekouřit, abych nemusela pořád chodit ven do té 

zimy. Nechce se mi pořád vstávat od stolu. To znamená, že mě to omezilo, v té 
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hospodě kouřím míň a pak si zapálím doma. V podstatě tu dávku cigaret doma 

doženu. Tím pádem v té hospodě trávím i méně času, protože většinou spěchám 

domů, kde si můžu v klidu zapálit. 

Měl na Vás zákon nějaký pozitivní vliv? 

Pozitivní? Možná že tak nesmrdím, tím kouřem.  

Chodíte do hospody méně než před zavedením zákona? Pokud ano, zdůvodněte, 

proč tomu tak je. 

Jo, chodím tam méně, protože tam nemůžu kouřit no. A taky ta atmosféra je jinačí, 

všichni jsme takový nevrlý, když tam míň kouříme, nechce se nám pořád vstávat od 

toho stolu. Často na nás i táhne, když ostatní chodí ven kouřit a pak jsme nemocní. 

Jak na Vás působí celková atmosféra v hospodě?  

Je taková horší, taková negativní. Lidí už tam asi určitě nechodí tolik, vidím to na té 

návštěvnosti, že ti co tam chodili častěji, tak si radši to pivo otevřou doma, pozvou si 

tam kamarády a kouří si doma.  

Obměnila se klientela?  

Spíše mi to přijde, že tam chodí víc ti nekuřáci a ti kuřáci už tolik nechodí. Spíš to 

bude lepší v létě, až bude zase otevřená zahrádka. 

Chodí podle Vás méně lidí do pohostinství? 

Jo, to určitě no. Moji kamarádi jsou také radši doma, do hospody chodí už jen občas. 

Tak možná i o těch 10 lidí chodí méně.  

Chtěl byste zákon zmírnit nebo úplně zrušit? A proč byste tak učinil? 

Já bych ho úplně zrušila, protože je to na vůli toho majitele, jestli se tam bude kouřit 

nebo ne. Omezuje je to. Je to jejich hospoda nebo pronajatá, takže ať si tam dělají, co 

budou chtít.  

Napadá Vás nějaký pozitivní dopad „protikuřáckého zákona“? 

Maximálně tak to, že člověk pak nemá tak nasátou tu bundu nebo to oblečení 

kouřem. No a další pozitivní dopad je to, že hodně přestalo kouřit nebo kouří méně. 
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Ještě mě napadlo, že nekuřáci mohou navštěvovat hospody, aniž by je obtěžovalo 

pasivní kouření. 

 

Pan Ladislav chodí do hospody méně než před zavedením protikuřáckého 

zákona. Zákon ho ovlivnil i v počtu vykouřených cigaret v hospodě, ovšem doma 

těch cigaret o to vykouří více. Jediné tři pozitiva jsou podle něho nižší počet 

vykouřených cigaret, nenačichnuté oblečení, a to, že hospody již mohou navštěvovat 

i nekuřáci, aniž by je omezovalo pasivní kouření. Pan Ladislav si myslí, že hospodu 

navštěvuje méně lidí a celková atmosféra na něj působí negativně. Klientela se podle 

něj obměnila, do hospody údajně chodí více nekuřáků. Pan Ladislav by byl pro 

úplné zrušení zákona, jelikož si myslí, že je to zásah do lidských práv a svobod. 

 

Pro lepší pochopení a lepší přehled jsem rozepsala do bodů, v jakých důležitých 

informacích se hosté shodovali a v jakých zase naopak rozcházeli. 

 

 Všech pět dotazovaných hostů se shodlo na tom, že pohostinství navštěvuje 

méně lidí.  

 Všichni dotazovaní vnímají i nějaké pozitivní dopady, ať už je to čistější 

vzduch v hospodě, nenačichnuté oblečení či pozitivní vliv na jejich zdraví, ve 

smyslu nižšího počtu vykouřených cigaret či vystavování se pasivnímu kouření. 

 Čtyři dotazovaní se shodli na tom, že se v hospodě neobměnila klientela, 

pouze jeden dotazovaný host má pocit, že pohostinství navštěvuje více 

nekuřáků. 

 Čtyři dotazovaní se dále shodli na horší atmosféře v hospodě, pouze jeden 

dotazovaný údajně atmosféru nijak nevnímá. 

 Dva hosty omezil zákon v počtu vykouřených cigaret, dva další omezil právě 

v počtu návštěv pohostinství a jednoho hosta zákon nijak neomezil, jelikož je to 

nekuřák. 
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 Dva dotazovaní hosté jsou pro zrušení protikuřáckého zákona, další dva jsou 

pro zmírnění protikuřáckého zákona, ve smyslu, že by si každý hostinský mohl 

určit, zda bude jeho hospoda kuřácká či nekuřácká. Poslednímu hostovi je jedno, 

jestli zákon bude dále fungovat či ne.  
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Závěr 

Z výzkumu, který jsem prováděla ve vybraném pohostinství, vyplynulo, že 

protikuřácký zákon opravdu velice uškodil jak hostinskému, tak potažmo hostům. 

Hostinský mi sdělil, že od doby účinnosti protikuřáckého zákona klesly tržby téměř 

o 30 % a návštěvnost klesla cca o 25 %, což mělo opravdu negativní dopad. Kromě 

těchto dvou dopadů měl zákon negativní dopad i na energie. Tento rok provozovatel 

zaplatil o 4 000 Kč více za energie v důsledku otevírání a zavírání dveří v období 

zimních měsíců, když si jdou ven hosté zapálit cigaretu. Kvůli těmto ztrátám se 

hostinský rozhodl jednat a zařídil v pohostinství kuchyň a nakoupil spotřebiče. Tato 

investice ho přišla na cca 50 000 Kč. S touhle zásadní úpravou souviselo i několik 

kontrol, díky kterým byla kuchyň schválena a mohla se uvést do provozu. Hostinský 

tedy začal nabízet kromě alkoholických a nealkoholických nápojů i pokrmy. 

Především přes letní měsíce se snaží pořádat téměř každý týden různé akce, ať už je 

to například grilování či hamburgerové hody. Navzdory všem jeho snahám však 

tržby výrazně nevzrostly, předpokládá, že návratnost této investice bude trvat 

minimálně dva roky. V období letních měsíců jsou tržby pochopitelně vyšší, avšak 

navýšení není tak razantní. Zpozoroval navýšení jen o 25 %. Hostinský je však rád, 

že má v létě k dispozici terasu s posezením. 

Na základě rozhovorů s hosty pohostinství jsem usoudila, že ve většině případů 

se jejich výpovědi shodovaly. Všichni dotazování mi sdělili, že pohostinství opravdu 

navštěvuje mnohem méně lidí. Dalším faktem také je, že některé dotazované zákon 

omezil jak v počtu vykouřených cigaret, tak i intervalech návštěvnosti pohostinství. 

Většina z dotazovaných je buď pro úplné zrušení zákona, nebo alespoň pro zmírnění 

zákona. Jak mi již sdělil i hostinský, hosté si stále nezvykli na protikuřácký zákon 

a stále si stěžují. Většina z nich se opravdu naštvala a přestala chodit do hospody. 

Spoustu lidí přišlo na to, že když si to pivo vypijí doma, kde je nikdo neomezuje 

v kouření, ušetří více peněž, než kdyby seděli v hospodě. 
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Cílem bakalářské práce bylo zjistit dopady „protikuřáckého zákona“ na 

Pohostinství U svatého Floriána v Dubu nad Moravou. Cíle bylo dosaženo, jelikož 

jsem zjistila důležitá data, která jasně dokazují, že protikuřácký zákon měl na 

pohostinství silně negativní dopady. Mé hypotézy se tedy potvrdily. Mnou zvolené 

hypotézy jsem si stanovila takto: Tržby vybraného pohostinství jsou nižší, než byly 

před zavedením „protikuřáckého zákona“ a návštěvnost je nižší, než byla před 

zavedením „protikuřáckého zákona“. Brala jsem samozřejmě v potaz i faktory, které 

mohly ovlivnit v hypotézách formulované změny. Těmito faktory byly například 

kupní síla obyvatelstva, ceny točeného piva či nezaměstnanost. Provozovatel 

hospody mi jasně sdělil, že za snížení tržeb a návštěvnosti může pouze protikuřácký 

zákon. Ceny točeného piva vzrostly pouze o dvě koruny a procento nezaměstnanosti 

stále klesá. Sám hostinský mi s jistotou tvrdil, že ví o dvaceti pěti bývalých hostech, 

kteří si opravdu raději vypijí pivo doma a do hospody nejdou, protože zákon 

omezuje jejich svobody. 

Žádné návrhy, jak využít výsledky práce, mě nenapadají, jelikož hostinský si je 

vědom snížení tržeb i návštěvnosti, tudíž se snaží těmto ztrátám předcházet. 

Pohostinství má k dispozici jak terasu s posezením, tak i minutkovou kuchyni. Podle 

mého mínění by do hospody nalákalo více hostů případné zmírnění nebo zrušení 

protikuřáckého zákona, protože do hospody odjakživa chodí především 

starousedlíci, kteří se nejdou do vesnické hospody najíst, ale jdou si tam dát pivo 

s kamarády, u kterého si pochopitelně i zapálí cigaretu. Jak mi již sdělil provozovatel 

i hosté, klientela se neobměnila, nekuřáci do hospody stále nechodí a rodiny s dětmi 

také ne. Z toho vyplývá, že do hospody by se v případě zrušení či zmírnění zákona 

vrátili zase jen ti kuřáci. Je to pochopitelné, jelikož se jedná o vesnickou hospodu. Je 

evidentní, že nekuřáky ani rodiny s dětmi do hospody nenalákalo fungování 

protikuřáckého zákona ani minutková kuchyně. 
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Abstrakt: Cílem bakalářské práce je zjistit dopady „protikuřáckého zákona“ 

na Pohostinství U svatého Floriána v Dubu nad Moravou. V teoretické části nastíním 

historii kouření, vývoj cen cigaret, spotřební daň a škodlivost cigaret. Popíšu 

protikuřácký zákon v ČR a v zahraničí. V praktické části popíšu Pohostinství 

U sv. Floriána v Dubu nad Moravou, vývoj tržeb a návštěvnost, které poté 

vyhodnotím. Na konec praktické části sepíši rozhovor s hostinským a s hosty 

pohostinství. 
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Abstract: The aim of the bachelor thesis is to find out the impact of the "anti-smoking 

bill" on Restaurant „Pohostinství U sv. Floriána“ in Dub nad Moravou. In the 

theoretical part, I will describe the history of smoking, the development of cigarette 

prices, the excise duty and the harmfulness of cigarettes. I will describe the anti-

smoking bill in the Czech Republic and abroad. In the practical part I will describe 

Restaurant „Pohostinství U sv. Floriána“ in Dub nad Moravou, sales development 

and attendance, which I will then evaluate. At the end of the practical part I will 

write an interview with the innkeeper and with the hospitality guests. 

 


